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با مشــارکت مردم در انتخابات هشــتم تیرماه، بهترین 
فرد به عنوان رئیس جمهور انتخاب شــود و دولت چهاردهم 
با درک درست از وضعیت کشور و در مسیر بهبود وضعیت، 

کار خود را آغاز کند.
در پی شــهادت رئیس جمهور فقید بار دیگر کشــور در 
موقعیت انتخاب سرنوشت سازی قرار گرفته است. انتخابات 
پیش رو فرصتی است برای نقش آفرینی همه آحاد جامعه و 

ازجمله خانواده بخش خصوصی.
بخــش خصوصی امروز بیش از هر زمان دیگری باید در 
سرنوشت خود مشارکت داشته باشد تا بتواند مطالبات به حق 
خود را با دولت آینده طرح کند. همه ما می دانیم که سال های 
گذشته، سال های سختی برای فعالان اقتصادی بوده و باید 
هم اکنون و یک صدا مطالبات مشخص و اولویت دار خود را 

به گوش کاندیداها و دولت جدید برسانیم.
در این مدت تلاش شده تا با دعوت از کاندیداهای محترم، 
از نقطه نظرات آنها درباره نحوه اداره کشور و نگاه به بخش 
خصوصی جویا شویم تا با درک بهتری از دیدگاه ها، کاندیدای 

اصلح را انتخاب کنیم.
بخش خصوصی از دولت آینده انتظار دارد تا به حل مسائل 
اقتصادی اولویت دهد و در این جهت نقش بخش خصوصی را 
درک کند و به لزوم تقویت بخش خصوصی واقعی واقف باشد. 
بخش خصوصی را مکمل و نه رقیب خود بداند. متأســفانه 
طی ادوار قبل، دولت ها فضای لازم را برای تقویت و رشــد 
این بخش را فراهم نساختند. تلقی و طرز نگاه کاندیداهای 
محترم به این موضوع، یکی از محورهای تصمیم گیری بخش 

خصوصی برای انتخاب رئیس جمهور آینده است.
موضوع دیگــری که برای بخش خصوصی حائز اهمیت 
اســت، دیدگاه هــر کاندیدا دربــاره نظــام اداری فربه و 
غیرمتخصص اســت. نظام اداری، بخش عظیمی از بودجه 
سالانه را مصرف می کند و از طرفی با توجه به اینکه بسیاری 
از تصمیم گیــران در آن تخصص کافــی و یا تجربه لازم را 
ندارند، با تصمیم سازی های غیر کارشناسی، موانع زیادی را 
برای کسب وکار فعالان اقتصادی به وجود می آورند. بخش 
خصوصی امیدوار است که در دولت آینده نگاه کارشناسی 
و تخصصی در کابینه دولت و زیرمجموعه آن ارتقا یابد و با 
تعامل سازنده و دائمی با بخش خصوصی، از اخذ تصمیمات 

خلق الساعه، ناهماهنگ و هزینه زا جلوگیری شود.
مطالبه دیگر بخش خصوصی بهبود تعامل با دنیا است. 
تا زمانی که کشور در انزوا به سر برد و ایران در زنجیره های 
ارزش منطقه ای و جهانی جایی نداشــته باشد و یا صرفاً در 
ابتدای زنجیره به خام فروشی بپردازد، اوضاع کشور بهبود 
نخواهد یافت. هم اکنون سهم ارزش افزوده ایران از کل جهان 
کمتر از 1 درصد است. این مسئله جز با دیپلماسی سازنده 

و صلح آمیز دولت آینده میسر نخواهد شد.
یکی دیگــر از کانون های اثرگــذار بر بخش خصوصی، 
سیاســت های ارزی اســت که طــی ســال های اخیر اثر 
قابل ملاحظــه ای بــر فعالیت بنگاه های اقتصــادی، تولید، 
صادرات و واردات داشــته است و الی ماشاالله بخش نامه و 
آئین نامه و دســتورالعمل در این حوزه صادر شده است که 
جز ســردرگمی و دلسردی فعالان اقتصادی چیزی نداشته 
است. بخش خصوصی معتقد است هدف اصلی سیاست ارزی 

باید تقویت تولید و توسعه صادرات باشد.

یادداشت

بهتر است 
مورایس  از 
سپاهان برود

 پیش بینی 
جدید از سقوط 
نفت به ۶۰ دلار

۵ اولویت نظام 
بانکی در دولت 
آینده

 رشد و توسعه اقتصاد با 
برنامه های دانش بنیان

استیصال امریکا از فروش نفت 
ایران در بازارهای جهانی

 ۶۶ سال زمان انتظار برای
 خرید خانه در تهران!

 رکوردزنی مصرف  برق در
 همه استان ها

نسبت متوسط قیمت مسکن و دستمزدها طی 
سال های اخیر افزایش قابل توجهی داشته 

است. بررسی آمارهای رسمی ...

باربارا لیف، دستیار وزیر امور خارجه می گوید: 
اینکه دولت امریکا ایران را تحریم نمی کند، 

نادرست است و افزوده که...

توسعه اقتصاد دانش بنیان به عنوان یکی از 
بندهای سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی 

مدنظر سیاستگذاران توسعه...

تابستان داغ امسال با رکوردشکنی مصرف برق 
آغاز شده و آن طور که آمار ها نشان می دهد 

میزان مصرف برق در همه استان های...
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دولت آینده، بخش خصوصی 
را مکمل خود بداند
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ایران« در دستور کار 
هیات دولت
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ریال دیجیتال علاوه 
بر این ابزاری برای 
پدافند غیرعامل 

بشمار می رود و 
همچنین به کاهش 

آثار تحریم نیز کمک 
می کند. امروزه 

کشورهای مختلف 
به سمت تشکیل 
 CBDC بلوک های
حرکت کرده اند.

محمدرضا فرزیــن در آیین رونمایی و اجرای آزمایشــی ریال 
دیجیتــال در جزیره کیش، اظهار کــرد: دلیل انتخاب کیش برای 
عملیاتی کردن ریال دیجیتال این بوده که این منطقه آزاد در حوزه 
فناوری پیشتاز است؛ بنابراین بسترها برای توسعه چنین فناوری هایی 
در جزیره کیش فراهم است.وی با بیان اینکه در اجرای ریال دیجیتال 
از کیو آر کد استفاده می شود و گام بعدی حرکت به سمت NFC است، 
افزود: ارقام و شــواهد نشان می دهد در حوزه بانکداری الکترونیک 
جزو کشورهای سرآمد دنیا هستیم و کشور در حوزه شمولیت مالی 
هم توســعه بسیار خوبی داشته باشد؛ به طوری که در حال حاضر 
عموم مردم ایــران به خدمات بانکی از طریق ابزارهای الکترونیک 
دسترسی دارند. این اتفاق بسیار بزرگی نتیجه تلاش های بخش های 

مختلف و شبکه بانکی و بانک مرکزی است.
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: حجم اسکناس و مسکوک در 
کشور به 1.3 درصد رسیده که یکی از کمترین نسبت ها در دنیا است. 
امروزه کمتر کسی و کمتر منطقه ای در کشور به اسکناس نیاز پیدا 
می کند و تقریباً در همه جای کشور امکان پرداخت الکترونیک فراهم 
شده است.فرزین خاطرنشان کرد: یکی از روسای بانکی کشورهای 
عربی به من گفت خیلی تعجب کردم در روستاها هم دستگاه پوز 

دارید و از گستردگی خدمات بانکی کشور ما تعجب کرده بود.
وی با بیان اینکه در حوزه رمزارزها نیز اقداماتی انجام شــده که 
به زودی اعلام می شود، ادامه داد: ریال دیجیتال همان اسکناس است، 
اما دیجیتال بوده و بخشــی از پایه پولی به شــمار می رود. افزایش 

ریال دیجیتال همانند چاپ پول و اسکناس است و با حوزه رمزارزها 
تفاوت دارد؛ در واقع شبیه به رمزارز نیست، بلکه همان پول است.

رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: از 1۰۵ کشــور که در حوزه 
مطالعاتی پول دیجیتال بانک مرکزی وارد شــده اند، ۷۶ کشور در 
مرحله تحقیقات و 1۶ کشور در مرحله اثبات مفهوم هستند و مرحله 
بعدی مرحله آزمایشی است. ما در حال حاضر از مرحله اثبات مفهوم 
وارد مرحله آزمایشی می شویم.فرزین گفت: همچنین سه کشور در 
دنیا وارد مرحله عملیاتی شــده اند و به زودی کشــور ما هم با تمام 
شدن مرحله آزمایشی وارد مرحله عملیاتی می شود. زیرساخت های 
لازم در جزیره کیش فراهم شده و در حال حاضر از ریال دیجیتال 
در جزیره کیش استفاده می شود. این اقدام توسعه اقتصاد دیجیتال 

در کشور را بستر سازی می کند.

 افزایش کارایی نظارت با »ریال دیجیتال«
وی اظهــار داشــت: ریــال دیجیتــال در بســتر دفتــرکل 
یــا DLT پیــاده شــده و کارایــی حوزه نظــارت بــر پرداخت را 
 بــرای بانــک مرکــزی افزایــش می دهــد و چون مســتقیماً به 
کیف پول افراد واریز می شود، عملیات سیاست پولی را نیز تسهیل 
می کند.رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: ریال دیجیتال علاوه 
بر این ابزاری برای پدافند غیرعامل بشــمار می رود و همچنین به 
کاهش آثار تحریم نیز کمک می کند. امروزه کشــورهای مختلف 
به سمت تشــکیل بلوک های CBDC حرکت کرده اند و اگر بتوانیم 

  آماده تجهیز همه فرودگاه های کشور به سامانه های 
بومی هستیم

معاون وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح از آمادگی 
تجهیز همه فرودگاه های کشــور به سامانه های بومی و 1۰۰ 
درصــد ایرانی خبر داد که بــا برخورداری از خدمات پس از 

فروش، از هیچ تکانه تحریمی تاثیر نمی پذیرد.
 امیر سرتیپ »امیر رستگاری« در مراسم افتتاح نخستین 
شبیه ســاز سه بعدی برج کنترل دانشکده صنعت هواپیمایی 
افزود: طراحی و ساخت این شبیه ساز کاری بسیار سخت و 
پیچیده اســت که با همت متخصصان و کارشناسان داخلی 

میسر شد.
وی بیان داشت: پیش نیاز این مهم و حرکت در لبه فناوری، 
اطمینان و اعتقاد به نیروی انســانی و سرمایه های این مرز و 

بوم است.
معاون وزارت دفاع تاکید کرد:  سنگ بنای استقلال و توسعه 
خودکفایــی در فناوری ها، اطمینان کردن و فرصت دادن به 

نیروهای داخلی است.
وی گفت: امروز بیش از ۸۰۰ سامانه و پلتفرم در هر چهار 
بعُد هوا، فضا، زمین و دریا تولید و نصب شده و در حال بهره 
برداری اســت و در صنعت هوانوردی با حضور شرکت های 
داخلی ویترینی از انواع محصولات هواپایه و زمین پایه طراحی 
و تولید شده است.امیر رستگاری توضیح داد: در حوزه هواپایه، 
طراحی و ســاخت انواع رادار هواپیما، سامانه های مخابراتی، 
ارتفاع ســنج، ارتباط داخلی پرنده، هدایت و ناوبری، کمک 
ناوبری، انواع نمایشــگرهای مورد نیاز و غیــره، و در حوزه 
زمین پایه نیز طراحی و تولید انواع رادارها و سامانه های هدایت 

هواپیماها به سمت فرودگاه ها و غیره به ثمر نشسته است.
وی ادامــه داد: ایــن ســامانه ها، هم اینک در بســیاری 
فرودگاه های نظامی کشور و حتی برخی دیگر از کشورها نصب 
شده و در حال استفاده است.معاون وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح تصریح کرد:  با وجود همه خباثت های دشمنان، 
خرابکاری ها و اعمال تحریم های ظالمانه، اما با در پیش گرفتن 
سیاست تکیه بر نیروهای داخلی، سامانه های وزارت دفاع هر 
روز در حال ارتقای توان آفندی و دفاعی اســت که مواردی 
همچون عملیات »وعده صادق« و زمین گیر کردن داعشی ها 

حاصل همین اعتماد است.

  بلیت قطار گران می شود؛ منتظر اعلام ستاد تنظیم بازار هستیم
مدیرعامل راه آهن با اشــاره به نصب دوربین لکوموتیوهای مسافری،گفت با 
درخواست شــرکت ها برای افزایش قیمت بلیت موافقت کرده و منتظر تصمیم 

ستاد تنظیم بازار هستیم.
 سید میعاد صالحی مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه 
درخواســت افزایش قیمت باید در مراجع قانونی مطرح شــود و پس از طرح در 
شورای عالی ترابری به ستاد تنظیم بازار برود، گفت: این مراحل طی شده و منتظر 

تصمیم ستاد تنظیم بازار هستیم.

از ریال دیجیتال در حوزه تشــکیل بلوک های CBDC اســتفاده کنیــم، می تواند به کاهش آثار 
تحریم ها کمک کند.

فرزین گفت: همچنین از ریال دیجیتال در طرح ریال آفشور نیز استفاده خواهیم کرد و به زودی 
ریال آفشور را با روسیه اجرایی می کنیم و در خصوص سایر کشورها نیز تلاش داریم ریال آفشور 
را عملیاتی کنیم.وی با بیان اینکه طرح بعدی در حوزه توسعه خدمات و فعالیت های دیجیتال 
در بانک مرکزی نیز بحث سامانه ها در حوزه ارز و نظارت است، تصریح کرد: در این دو حوزه از 
سامانه های یکپارچه برخوردار نیستیم، اما در اقداماتی که انجام شده به زودی یک سامانه متمرکز 
در حوزه نظارت خواهیم داشت تا پیش از اتفاقات بر تخلفات نظارت داشته باشیم و اقدام کنیم.

 سامانه ارز توافقی به زودی راه اندازی می شود
رئیس بانک مرکزی ادامه داد: در حوزه ارز نیز به دنبال این هستیم تا سامانه های متمرکزی 
داشــته باشیم. ســامانه مربوط به ارز توافقی به زودی راه اندازی می شود و این سامانه در مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران افتتاح و ســایر ســامانه ها مثل بازار سلف ارزی نیز به زودی رونمایی و 

راه اندازی خواهد شد.

 مشتریان شبکه بانکی تحت پوشش اعتبارسنجی قرار می گیرند
فرزین با اشاره به اینکه تمام این اقدامات در جهت توسعه حوزه سامانه های الکترونیکی انجام 
شده است، تاکید کرد: در حوزه چک دیجیتال نیز در حال حاضر 12 بانک متصل هستند و به زودی 
به سایر شبکه بانکی نیز توسعه داده خواهد شد.وی گفت: مسئله بعدی نیز حوزه اعتبارسنجی 
است که به زودی همه مشتریان شبکه بانکی تحت پوشش اعتبارسنجی قرار خواهند گرفت. در 
این مراســم، تراکنش ریال دیجیتال به طور همزمان در تهران و کیش اجرایی شــد و در پایان 

مراسم نیز رئیس کل بانک مرکزی از تندیس ریال دیجیتال رونمایی کرد.

   تورم خرداد 3۶.1 درصد شد
بر اساس گزارش مرکز آمار ایران، نرخ تورم سالانه در خرداد امسال برای خانوارهای کشور به 3۶.1 درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل، ۰.۹ واحد درصد کاهش یافته است.

شاخص قیمت مصرف کننده در خرداد ماه 1۴۰3 از سوی مرکز آمار ایران اعلام شد.منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغییر میانگین اعداد شاخص قیمت در یک سال منتهی به ماه جاری، نسبت به دوره مشابه قبل از آن است.
در خرداد ماه 1۴۰3 نرخ تورم سالانه برای خانوارهای کشور به 3۶.1 درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل، ۰.۹ واحد درصد کاهش یافته است. شاخص قیمت در خرداد ماه 1۴۰3 شاخص قیمت مصرف کننده خانوارهای کشور به عدد 2۴۹.۷ 

رسیده است که نسبت به ماه قبل، 2.۸ درصد افزایش، نسبت به ماه مشابه سال قبل، 31.۹ درصد افزایش و در دوازده ماهه منتهی به ماه جاری نسبت به دوره مشابه سال قبل، 3۶.1 درصد افزایش داشته است.
منظور از تورم نقطه به نقطه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت نسبت به ماه مشابه سال قبل است. در خرداد ماه 1۴۰3 تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشور، 31.۹ درصد بوده است؛ یعنی خانوارهای کشور به طور میانگین، 31.۹ درصد بیشتر از خرداد ماه 

1۴۰2 برای خرید یک »مجموعه کالاها و خدمات یکسان« هزینه کرده اند.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

مرتضی قدیمی   |     رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه ریال دیجیتال همان اسکناس است و بخشی از پایه پولی به شمار می رود، گفت: ریال دیجیتال، کارایی نظارت و جمع آوری اطلاعات در حوزه پرداخت را برای بانک 
مرکزی افزایش می دهد.



اقتصاد کلان 
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رشدوتوسعهاقتصادبابرنامههایدانشبنیان
مریم لطفی    |    توسعه اقتصاد دانش بنیان به عنوان یکی از بندهای سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی مدنظر سیاستگذاران توسعه کشور 

قرار گرفته است.

وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد: دولت در راستای تحقق منافع ملی و منطقه ای در جهت کنترل بیابان زایی و جلوگیری از تخریب سرزمین اقدامات قابل توجهی داشته به طوری که حدود ۱.۴ 
میلیون هکتار جنگل های دست کاشت بیابانی داریم.محمدعلی نیکبخت در پیامی به مناسبت روز جهانی مقابله با بیابان زایی و خشکسالی افزود: برای اینجانب به عنوان مسئول کارگروه مقابله با 
بیابان زایی مایع مسرت هست که در مراسم بزرگداشت روز جهانی مقابله با بیابان زایی و خشکسالی با شعار »اتحاد برای سرزمین میراث طبیعی ما آینده ما« که تلاشی است در راستای کاهش 
و کنترل روند تخریب سرزمین و مقابله با بیابان زایی در خدمت شما باشم.وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: اکنون ۴۰ درصد اراضی دنیا معادل ۲ میلیارد هکتار از اراضی حاصلخیز کشاورزی 
و اکوسیستم های طبیعی تخریب شده که این مساله نیمی از جوامع بشری را تحت تاثیر قرار داده است.وی اضافه کرد: مراتع حدود ۲۵ درصد اراضی تخریب یافته و ۴۳ درصد اراضی در حال 
تخریب را تشکیل می دهند.نیکبخت گفت: بنا بر اعلام دبیرخانه کنوانسیون های تنوع زیستی و تغییر اقلیم در صورت ادامه روند تخریب جنگل ها و مراتع تا سال ۲۰۵۰ یک درجه سانتیگراد به 

دمای جهان افزوده خواهد شد و این به معنای کاهش بارندگی تداوم خشکسالی و تسریع در روند بیابان زایی است.

کاشت ۱.۴ میلیون هکتار 
جنگل های دست کاشت 

بیابانی

  واردات ۲ میلیون گوشی تلفن همراه به 
کشور در بهار ۱۴۰۳

 رئیــس کل گمرک ایــران اعــلام کرد: ۲ 
میلیــون و ۴۹ هزار و ۲۷۹ دســتگاه گوشــی 
تلفــن همراه در ۳ ماهه اول ســال جاری به دو 
 شــیوه تجاری و مسافری از گمرکات ترخیص و 

وارد کشور شد.
به گــزارش از گمرک، محمــد رضوانی فر از 
واردات ۲ میلیــون و ۴۹ هزار و ۲۷۹ دســتگاه 
گوشی تلفن همراه طی ۳ ماهه اول سال جاری 
به دو شیوه تجاری و مسافری به کشور خبر داد و 
اظهار داشت: ارزش این تعداد گوشی تلفن همراه 
وارداتی در این مدت را ۵۲۷ میلیون و ۵۰۹ هزار 

دلار اعلام کرد.
معاون وزیر اقتصاد افزود: از مجموع گوشــی 
تلفن همراه وارداتی به کشور در ۳ ماهه امسال، 
یک میلیون و ۹۵۰ هزار و ۴۸۳ دستگاه به شیوه 
تجاری و ۹۸ هزار و ۷۹۶ دستگاه به شیوه مسافری 

وارد کشور شده است.
وی بــا اشــاره به اینکــه مجمــوع واردات 
گوشــی تلفــن همــراه بــه شــیوه تجــاری 
و مســافری در ۳ ماهه نخســت ســال جاری 
 نســبت به مدت مشــابه ســال قبل با کاهش

 روبرو بوده اســت، اظهار داشت: واردات گوشی 
تلفن همراه در این مدت به لحاظ تعداد ۲۷ درصد 
و از حیث ارزش ۸ درصد کاهش نشان می دهد.

بر اســاس این گزارش، آمار واردات گوشــی 
تلفــن همراه در این مدت شــامل ردیف تعرفه 
۸۵۱۷۱۳۹۰ به شــرح گوشی های تلفن همراه 
هوشمند و کد تعرفه ۸۵۱۷۱۴۲۰ به شرح گوشی 
تلفن همراه با صفحه کلید غیر لمسی می باشد. 

  واریــز ۸۰۰ میلیــارد تومان منابع از 
صندوق توسعه ملی به بازار سرمایه

رئیس صندوق تثبیت بازار ســرمایه با اعلام 
واریز ۸۰۰ میلیارد تومانی منابع از صندوق توسعه 
ملی به بازار ســرمایه، گفت: طبق هماهنگی به 
عمل آمده مقرر شــده که صندوق توسعه ملی 
مابقــی ۶۰ میلیــون دلار را در ۲ بخــش مجزا 

پرداخت کند.
به گزارش از سازمان بورس، روح اله شریفیان، 
به واریز نخســتین بخش از واریز سه مرحله ای 
صندوق توســعه ملی به صنــدوق تثبیت بازار 
سرمایه اشاره و بیان کرد: در راستای مفاد ماده 
۲۰ اساسنامه صندوق تثبیت بازار سرمایه مبنی 
بر سپرده گذاری یک واحد درصد از منابع سالانه 
صندوق توسعه ملی و همچنین مصوبات جلسه 
)۲۸ اردیبهشــت ۱۴۰۰( اصلاحیه جلسه )۲۶ 
دی ۱۴۰۰( هیات امنای صندوق توسعه ملی و 
در اجرای مصوبه جلسه بیستم ستاد هماهنگی 
اقتصــادی دولــت )۱۱ آبــان ۱۴۰۰( مبنی بر 
ســپرده گذاری تا سقف مبلغ ۵۱۰ میلیون دلار 
)با نرخ سالانه معاملات الکترونیکی ETS در زمان 
سپرده گذاری(، صندوق توسعه ملی در طی دوره 
زمانی ۱۳۹۹ تا خــرداد ۱۴۰۳ در مجموع ۹.۷ 
همــت )۹۷ هزار میلیارد ریال( واریزی نقدی به 
حساب صندوق تثبیت بازار سرمایه داشته است.

رئیس صندوق تثبیت بازار سرمایه افزود: مدل 
مشــارکت صندوق توسعه ملی از سال ۱۳۹۹ تا 
۴ مرداد ماه ۱۴۰۱ براســاس مشارکت با درآمد 

ثابت بوده است.
وی خاطرنشان کرد: طبق مصوبه مجمع هیأت 
امنا از تاریخ ۴ مرداد ماه ۱۴۰۱ مدل مشارکت به 
دارنده واحد سرمایه گذاری تغییر یافته و به عنوان 
شریک در کنار سایر ذینفعان در ترکیب تأمین 
کنندگان منابع مالی صندوق محسوب می شود.

شــریفیان گفت: در چارچوب قرارداد مذکور 
آخرین میزان واریزی صندوق توســعه ملی به 
حساب صندوق تثبیت بازار سرمایه معادل هشت 
هزار میلیارد ریال )هشــتصد میلیارد تومان( در 
تاریخ چهارشنبه )۳۰ خرداد ۱۴۰۳( انجام شده 
و طبق هماهنگی به عمل آمده مقرر شــده که 
مابقــی ۶۰ میلیــون دلار در دو بخش مجزا در 

آینده دریافت شود.

  مطالعات حریم گسلی ۹ شهر در دولت 
سیزدهم به اتمام رسید 

رئیس بخش زلزله مرکز تحقیقات راه، مسکن 
و شهرسازی با بیان اینکه مطالعات حریم گسلی 
۹ شهر در دولت سیزدهم انجام شده که مراحل 
نهایی برای تصویب و ابلاغ را می گذراند از اتمام 
بازدیدهای میدانی مطالعات حریم گســلی ۲۴ 
شــهر دیگر توســط تیم های کارشناسی مرکز 

تحقیقات خبر داد.
بــه گزارش از وزارت راه و شهرســازی، علی 
بیت اللهــی با اشــاره بــه اقدامات انجام شــده 
در شناســایی حریم گســلی شــهرها و تدوین 
دســتورالعمل های ساخت در این پهنه ها، اظهار 
داشــت: در سنوات گذشته حریم گسلی ۶ شهر 
تهران، تبریز، مشــهد، کرج، زنجــان و کرمان 
شناســایی، مصــوب و ابلاغ شــد.وی افزود: در 
ســال ۱۴۰۰ نیز دســتورالعمل ساخت بر روی 
حریم گسلی توسط شــورای عالی شهرسازی و 
معماری ایران ابلاغ شد که بر اساس آن ساخت 
ساختمان های عمومی همچون بیمارستان ها و 
مدارس در این پهنه ها ممنوع شد.رئیس بخش 
زلزله مرکز تحقیقات راه، مســکن و شهرسازی 
توضیح داد: بر اساس دستورالعمل ساخت بر روی 
حریم گسلی ساخت ساختمان های مسکونی با 

ضوابطی در این پهنه ها مجاز است .
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 در این راســتا دولت ســیزدهم و شخص رئیس جمهور شهید به منظور هموارسازی مســیر حوزه علم و فناوری و توسعه اقتصاد دانش بنیان در کشور 
گام های مؤثری برداشت. موضوع خلق ثروت از طریق شرکت های دانش بنیان بارها مورد تأکید رهبر معظم انقلاب هم بوده است و بسیاری از کارشناسان 

هم از توسعه اقتصاد دانش بنیان به عنوان مسیری درست برای جلوگیری از تکانه های اقتصادی یاد می کنند.
رحیم زارع ،عضو کمیســیون برنامه و بودجه و محاســبات مجلس دوازدهم بر لزوم حمایت همه جانبه از اقتصاد دانش بنیان به عنوان یک بخش مهم و 
مردمی در اقتصاد کشــور که زمینه ســاز تحول فناورانه صنعت و بومی سازی تجهیزات راهبردی است، تأکید کرد و یادآور شد: دستگاه های مختلف باید در 

این زمینه همکاری داشته باشند.
نماینده مردم آباده، خرم بید، بوانات و ســرچهان افزود: اگر چنین رویکردی پیش گرفته شــود، علاوه بر کمک به تحقق توســعه صنعتی دانش بنیان 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1403/04/04
شماره : 1661

احیای ۴۵۰۰ واحد راکد صنعتی در دولت سیزدهم

۶۶ سال زمان انتظار برای خرید خانه در تهران!

لزوم ایجاد فضای سالم رقابتی در حوزه فناوری اطلاعات

 وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به اهتمام رئیس جمهور شهید بر احیای 
واحدهای راکــد، گفت: تاکنون نزدیک به چهار هزار و ۶۲۷ واحد صنعتی در دولت 

سیزدهم احیا شده و این فرآیند و نهضت همچنان ادامه دارد.
عباس علی آبادی در مراســم افتتاح و بهره بــرداری همزمان از ۲۶ طرح تولیدی، 
صنعتی و معدنی وزارت صمت در ۱۰ اســتان کشــور، اظهار کرد: تعداد ۱۲۵ طرح 

بزرگ آماده افتتاح داریم که امروز فقط برای ۲۶ طرح فرصت افتتاح پیدا می کنیم.
وی با بیان اینکه فکر می کنم سایر طرح ها طی روزها و ماه های آینده افتتاح خواهند 
شد، افزود: رقمی معادل ۲۳۸ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری انجام شده که برای 
مردم تبعات بسیار خوبی خواهد داشت و موجب ایجاد نزدیک به ۳۰ هزار شغل می شود.

وزیر صمت با اشــاره به تولید دانش بنیان و صادرات محور با تمرکز بر مشارکت 
حداکثری مردم، یادآور شد: در این بخش اولویت ها تعیین شده اند و تقویت و فعال سازی 
صندوق های وزارت صمت از جمله مهم ترین اقداماتی بود که در این دوره به آن اهتمام 

شد.علی آبادی ضمن تبریک دهه تولید و تجارت به تمامی فعالان این بخش، خاطرنشان 
مرد: در دولت سیزدهم، اقدامات بسیار بزرگی در حوزه صنعت و معدن انجام شد که 
از نظر اشتغال جوانان، تامین نیازهای داخلی و همچنین صادرات محصولات معدنی 

آثار آن مشهود است.وی با تشریح شرایط صنعتی کشور گفت: اگر امروز تولید کشور 
حال خوبی دارد و کالای ایرانی در بازار به فراوانی در دسترس است، با تکیه بر همت 

بلند کارآفرینان، تولیدکنندگان، صنعتگران و معدن کاران کشور میسر شده است.
 مراسم افتتاح و بهره برداری همزمان از ۲۶ طرح تولیدی، صنعتی و معدنی وزارت 
صمت در ۱۰ اســتان کشــور )به صورت ویدئو کنفرانس(، امروز یکشنبه سوم تیرماه 
ســال ۱۴۰۳ و با حضور »محمد مخبر« سرپرست ریاست جمهوری، »غلامحسین 
اســماعیلی« رئیس دفتر رئیس جمهور و »عباس علی آبادی« وزیر صمت، در ستاد 
وزارت صنعت معدن و تجارت آغاز شــد.بر پایه این گزارش، با بهره برداری از این ۲۶ 
طرح تولیدی، صنعتی و معدنی وزارت صمت با میزان سرمایه گذاری بیش از ۶۰ هزار 
میلیارد تومان، برای ۵ هزار نفر در ۱۰ استان کشور، اشتغال زایی ایجاد می شود.این 
پروژه ها در اســتان های آذربایجان شرقی، اصفهان، آذربایجان غربی، تهران، خراسان 

رضوی، خوزستان، زنجان، کرمان، مرکزی و یزد به بهره برداری می رسد.

نسبت متوسط قیمت مسکن و دستمزدها طی سال های اخیر افزایش قابل توجهی 
داشته است. بررسی آمارهای رسمی بیانگر آن است که فروردین ۱۳۹۶ متوسط قیمت 
مسکن نسبت به پایه حقوق، ماهانه ۴.۶ برابر برآورد می شده و فروردین امسال، این 
نســبت به ۱۱.۳ برابر رســیده است. این بدان معناست که افراد در سال جاری، باید 
نســبت به سال ۹۶ زمان بیشــتری را برای خرید خانه در انتظار سپری کنند. تورم 
مسکن طی ســال های اخیر سرعت بالایی داشته است. قیمت این کالای اساسی از 
دهه ۸۰ تا کنون بیش از دو هزار درصد رشد داشته و این در حالی است که میزان 

افزایش دستمزدها کماکان نتوانسته خود را به آن برساند.
استاندارد جهانی می گوید که خانوارها باید یک سوم از درآمد خود را به هزینه های 
مربوط به مسکن اختصاص دهند تا رفاه آنها تامین شود، اما در حال حاضر ایرانی ها 
به ویژه در کلانشهرها مجبورند در برخی موارد تمام دستمزد خود را خرج تامین سقفی 

برای زیستن کنند و در نهایت برای امرار معاش، به کار دوم یا سوم مشغول شوند.
آمارهای رسمی نیز بیانگر آن است که نسبت حداقل دستمزد به متوسط قیمت 
مسکن هر روز شکاف بیشتری یافته، به گونه ای که احتمال خرید مسکن برای اغلب 

خانوارها با تکیه بر درآمد ماهانه عملا غیرممکن است.
آمارهای منتشــر شده از ســوی بانک مرکزی بیانگر آن است که متوسط قیمت 
مســکن در تهران، طی فروردین ۱۳۹۶ متری چهار میلیون و ۳۷۰ هزار تومان بوده 
است. در همان سال، پایه حقوق ماهانه ۹۳۰ هزار تومان اعلام شده بود. به بیان دیگر 
نسبت پایه حقوق نسبت به متوسط قیمت هر متر مسکن، معادل ۴.۶ برابر بوده است.

این نسبت در فروردین سال ۱۳۹۷ افزایشی نسبی داشته و به ۴.۹ درصد رسیده و 
پس از آن نیز همچنان مسیری صعودی را در پیش داشته، تا آنجا که نسبت متوسط 

قیمت مسکن به پایه حقوق در فروردین ۱۴۰۰ به ۱۱.۴ رسیده است.
متوسط قیمت مسکن در فروردین ۱۴۰۱ رشدی معادل ۱۶.۸ درصد داشته است؛ 
این در حالی ست که پایه حقوق، افزایشی ۶۳.۶ درصدی را پشت سر گذاشته است. 
در ایــن مقطع، میزان پایه از دو میلیون و ۵۵۴ هزار تومان پا به کانال چهار میلیون 
و ۱۷۹ هزار تومانی گذاشته است. بر اساس این اتفاق، نسبت دو شاخص یادشده نیز 

در مقایسه با سال ۱۴۰۰ کاهش داشته و این بار ۸.۲ برابر ثبت شده است.
البته این دنده عقب، چندان پابرجا نبوده و با جهش قیمت مسکن در سال ۱۴۰۲، 
بار دیگر فاصله متوسط قیمت یک متر خانه در تهران با میزان پایه حقوق بیشتر شده 

و این بار ۱۲.۵ برابر ثبت شده است.
متوسط قیمت مسکن فروردین امسال از سوی بانک مرکزی ۸۱ میلیون و ۶۳۰ 

هزار تومان اعلام شده و وزارت کار نیز پایه حقوق را حدود هفت میلیون و ۱۰۰ هزار 
تومان تعیین کرده است. در این مقطع به دلیل پیشی گرفتن میزان رشد دستمزدها 
در مقایســه با قیمت مســکن، نسبت قیمت خانه به دستمزد کاهشی بوده و این بار 

۱۱.۳ برابر برآورد شده است.
اما چرا محاسباتی که به آن اشاره شد، مهم است؟ بر اساس آمارهای بانک مرکزی، 
یک خانه ۷۰ متری در تهران طی فروردین ۱۳۹۶ معادل ۳۰۵ میلیون و ۹۰۰ هزار 
تومان قیمت داشــته و همان طور که بیان شــد، پایه حقوق در این سال ۹۳۰ هزار 

تومان بوده است.
بنابراین خانوارها با پس انداز کامل پایه حقوق خود طی حدود ۲۷ سال می توانستند 

در تهران صاحب خانه شوند.
این در حالی ســت که اکنون قیمت همان آپارتمان ۷۰ متری در تهران به حدود 
پنج میلیارد و ۷۱۴ میلیون تومان رســیده اســت. از آنجا که پایه حقوق نیز در سال 
۱۴۰۳ معادل هفت میلیون و ۱۸۲ هزار تومان اعلام شــده، خانوارها باید ۶۶ ســال، 
پایه حقوق خود را پس انداز کنند تا بتوانند، خانه ای با متراژ متوسط در تهران بخرند.

البته با توجه به تورم صعودی مسکن و رشد چشمگیر آن طی سال های اخیر، به 
احتمال زیاد این عدد هر روز با افزایش مواجه خواهد بود.

رشد فاصله میان قیمت خانه و میزان دستمزدها در حالی است که وام های خرید 
مســکن نیز عملا کارایی زیادی برای مردم ندارند و با اســتفاده از آنها حتی ۱۵ متر 
از یک خانه را نیز نمی توان خرید! مادامی که هزینه های مســکن غالب درآمد مردم 
را ببلعد و خرید مســکن نیز حتی از طریق ثبت نام در طرح های حمایتی برای قشر 

بزرگی از جامعه غیرممکن باشد، مردم روی رفاه را نخواهند دید.

یک کارشناس معتقد است: در چند سال اخیر به وضوح مشاهده کرده ایم جریان ها 
و روش های اقتصادی در حال شکل گیری است که تعداد محدودی از شرکت های بزرگ 
عمده منابع و بازار اقتصاد دیجیتال را نه از طریق راه های لزوما نوآورانه بلکه روش های 
اقتصادی به خود جذب می کنند و این رفتارهای انحصاری ســبب می شود رقابت از 
حالت متوازن خود خارج شود.محمد مهدی جعفریان - کارشناس حوزه ارتباطات و 
فنــاوری اطلاعات- ، درباره مهم ترین اقداماتی که انتظار می رود دولت چهاردهم در 
حوزه اقتصاد دیجیتال و توســعه آن انجام دهد، اظهار کرد: یکی از مهم ترین مسائل 
به نظام اقتصاد دیجیتال باز می گردد که در این زمینه چند ایراد وجود دارد و بخشی 

از آن مربوط به قیمت گذاری و تعرفه است. 
به طور مثال در حوزه اپراتورهای همراه شاهدیم که هر چند وقت یک بار از این 

بابت گلایه می کنند.

وی افــزود: چالشــی که وجود دارد این اســت که نحوه قیمت گــذاری و مدلی 
که اســتفاده می شود نهایتا ســبب شده هزینه های شــرکتها از درآمدشان پیشی 
بگیرد، به همین دلیل توان و قدرت ســرمایه گذاری در این زمینه در حال کم شدن 
 اســت. بنابراین نظام تعرفه و قیمت گذاری ماننده خرده و عمده فروشــی ایراد دارد

 و باید اصلاح شود.
این کارشــناس حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات در ادامه به چرایی عدم اصلاح 
این حوزه توضیح داد: یکی از مهم ترین دلایل آن ســاختار سازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی اســت. این سازمان به عنوان رگولاتور از اساس با مشکلاتی رو به 
روست و شاکله یک تنظیم درست و حسابی را ندارد. از جمله اینکه تنظیم گر برای 
اینکه بتواند خدمت کاملا تخصصی در اقتصاد و حقوق و غیره را انجام دهد، لازم است 
که از ذینفعان استقلال داشته باشد.این کارشناس حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 

با بیان اینکه یکی از کاستی های بسیار مهم ما نظام جامع محصولات پلتفرمی است. 
چالشــی که در حال حاضر داریم این است که مشخص نیست هر پلتفرمی در قبال 
کار و ارائه خدمتی که انجام می دهد چه مسئولیتی باید در برابر قانون داشته باشد؛ 
چون قانون مشخصی نداریم و اتفاقی که می افتد نهادهای مختلف می توانند به این 
شرکت ها ورود پیدا کنند و اتفاقاتی رخ دهد.  جعفریان با اشاره به لزوم ایجاد فضای 
سالم رقابتی در فضای فناوری اطلاعات گفت: در چند سال اخیر به وضوح مشاهده 
کرده ایم جریان ها و روش های اقتصادی در حال شکل گیری است که تعداد محدودی 
از شرکت های بزرگ عمده منابع و بازار اقتصاد دیجیتال را نه از طریق راه های لزوما 
نوآورانه بلکه روش های اقتصادی به خود جذب می کنند. این رفتارهای انحصاری سبب 
می شود رقابت از حالت متوازن خود خارج و شرکت های متوسط و کوچک که توان 

نوآوری دارند از بازار حذف شوند.

محور، می توانیم از بســیاری از مشــکلات تحریمی عبور و اقتصاد ایران 
را در مقابــل تکانه هــای اقتصادی بیرونی مقاوم کنیم. در همین راســتا 
 صنایع بزرگ و قســمت های بزرگ اقتصاد نیز باید به ســمت دانش بنیان 

شدن حرکت کنند.
وی با اشاره به لزوم تمرکز بر توسعه نقش اقتصاد دانش بنیان در اقتصاد 
کشور به منظور تحقق جهش تولید با مشارکت مردم اظهار کرد: شرکت های 
دانش بنیان  می توانند نقش مهمی در مشارکت مردم در اقتصاد ایفا کنند.

این نماینده مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: در بین بخش های مرتبط 
با دولت، معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری 
نقش ویژه ای در مردمی سازی اقتصاد داشته است و رهبر معظم انقلاب نیز 
از شرکت های دانش بنیان به عنوان نمونه موفق مشارکت مردم در تولید و 

مردمی سازی اقتصاد نام برده اند.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس یادآور شد: هر قدر 
که ما به سمت حمایت و تکامل این شرکت ها حرکت کنیم، مشکلات آنها 
به درســتی برطرف خواهد شد. در صورت نظارت بر عملکرد شرکت های 
دانش بنیان و ارزیابی صحیح و همچنین تعیین مسیر رشد، این شرکت  ها 
به مرور می توانند با اســتفاده از ظرفیت ها و امکاناتی که در اختیار دارند، 

توانمندی های خود را نشان دهند.
زارع با تأکید بر تأثیر بالای شــرکت های دانش بنیان در چرخه اقتصاد 
اظهار کــرد: این شــرکت ها می توانند در بومی کــردن دانش و فناوری 
 و ارتقــای آن نقش مؤثری داشــته باشــند، از این رو بایــد مورد حمایت

 بیشتری قرار گیرند.
نماینده مردم آباده، خرم بید، بوانات و ســرچهان با تأکید بر ضرورت 
رعایت عدالت در میان این شــرکت ها یادآور شد: نباید شرایط به گونه ای 
باشد که وقتی یک شرکت، دانش بنیان شد از همه خدمات برخوردار شود 
ولی یک شــرکت دیگر که به واســطه یک نمره کمتر شرکت دانش بنیان 

تلقی نشده، از خدمات و حمایت ها محروم شود.
 وی گفت: رویکرد معاونت علمی، فناوری و دانش بنیان ریاست جمهوری در 
 زمینه تسهیل ورود شرکت ها به اکوسیستم اقتصاد دانش بنیان بسیار مطلوب بوده و  

می تواند بهبود یابد.
زارع بــا بیــان اینکــه شــرکت های دانش بنیــان بر پایه و اســاس 
ظرفیت هــای مردمــی ایجــاد شــده اســت، تأکیــد کــرد: تک تک 
فارغ التحصیلان دانشــگاهی ما ظرفیت های مردمی محســوب می شوند 
 کــه خــود می توانند این ظرفیــت را پــای کار بیاورند. بنابراین شــاید 
یکــی از بهترین فرایندها برای افزایش مشــارکت مردم بویژه نخبگان در 

اقتصاد، توجه به اقتصاد دانش بنیان است.
زارع با بیان اینکه همه دســتگاه ها باید به مسائل دانش بنیان ها توجه 
ویژه داشته باشند، تأکید کرد: هر مجموعه ای با هر ظرفیتی باید پای کار 
بیاید، به عنوان مثال تسهیلات بخش بانکی باید به فعالیت های دانش بنیانی 
تزریق شــود چراکه اگر این مهم صورت نگیرد، فعالیت های دانش بنیانی 

جان نمی گیرند.

 شرکت های 
دانش بنیان  می توانند 

نقش مهمی در 
مشارکت مردم در 

اقتصاد ایفا کنند.
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۵ اولویت نظام بانکی در دولت آینده

ابوالفضل حمیدی      |     نظام بانکی کشور مشکلات زیادی دارد اما پنج اولویت برای دولت بعدی از همه مهمتر و تاثیرگذارتر است که 
مهمترین آن جلوگیری از ناترازی بانک ها است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

سخنگوی دولت گفت: طرح تصویب منطقه بین المللی نوآوری ایران را در دستور کار داریم که در آن حمایت ویژه ای از دانش بنیان ها خواهد شد.
 علی بهادری جهرمی در نشست خبری علمی و فناورانه هیأت دولت که امروز با حضور روح الله دهقانی فیروزآبادی معاون علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری و دکتر محمد 
اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی برگزار شد، اظهار کرد: توسعه علمی در کشور یکی از محورهای کلان در سیاست های علم و فناوری شهید رئیسی بود. در بسیاری از اوقات در دانشگاه ها و 
پژوهشگاه ها علم و فناوری به محصولات فناورانه منتج نمی شد که شهید رئیسی نسبت به تبدیل علم به محصول قابل استفاده تاکید داشتند.سخنگوی دولت ضمن اشاره به اینکه در سال ۱۴۰۲ 
نزدیک به ۱۲ آئین نامه موضوعی برای توســعه دانش بنیان در حوزه های صنعت، معدن، کشــاورزی و.... تصویب شد، افزود: یک محور دیگر در دولت سیزدهم که مورد تاکید شهید رئیسی بود، 
نگاه به فناوری های آینده و نوظهور بود و احکامی در برنامه هفتم توسعه برای فناوری های نوظهور مثل کوانتوم، هوش مصنوعی، میکروالکترونیک در نظر گرفته شده است.بهادری جهرمی حوزه 

هوش مصنوعی را یکی از اولویت های راهبردی دولت سیزدهم برشمرد و گفت: در همین راستا شورای ملی هوش مصنوعی تشکیل و کلیات سند در شورای عالی انقلاب فرهنگی ایجاد شد.

طرح ایجاد »منطقه 
بین المللی نوآوری ایران« 
در دستور کار هیات دولت

رفتن بانک ها به سمت 
تخصص محوری هم 

تأمین مالی در صنایع 
مختلف کشور را تسهیل 

می کند و هم ایده های 
نوین برای اقتصاد ایجاد 

می کند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1403/04/04
شماره : 1661

 نظام بانکی کشور مشکلات زیادی دارد اما پنج اولویت برای 
دولت بعدی از همه مهمتر و تاثیرگذارتر است، در گزارش زیر به 

صورت مختصر به آنان اشاره می شود:

۱. جلوگیری از زیان دهی بانک ها و خلق پول
مهمترین اولویت دولت چهاردهم در بحث بانک بازگرداندن 
تراز به بانک های ناتراز است، به گفته مسئولان بیش از ۸۰ درصد 
تأمین مالی کشور از شبکه بانکی کشور بوده و یکی از عواملی که 
باعث افزایش ناترازی بانک ها شده تأمین مالی دولت از بانک است.

تأمین مالی بلند مدت باید از بانک به سمت بازار سرمایه رفته 
و تنها تأمین مالی کوتاه مدت بر دوش بانک باشد، البته بانک ها 
مطالبات زیادی از دولت دارند که در سال های گذشته باعث شده 

دولت با مماشات با آنان رفتار کند و رفتار کجدار و مریض خود را 
در سال های گذشته ادامه دهد.

موضوع دیگری که باید در اولویت دولت بعدی باشــد کفایت 
ســرمایه بانک ها است که عدم رعایت آن موجب ناترازی بانک ها 
می شود. البته راه میانبر افزایش کفایت سرمایه، افزایش سرمایه 
بانــک بــوده که آن هم منــوط به وضعیت مناســب در بورس 
اســت که هنوز ایــن وضعیت دیده نمی شــود و فلذا دولت بعد 
برای افزایش تأمین مالی و افزایش کفایت ســرمایه بانک ها نیاز 
 دارد که بورس را به مقطعی از رشــد و ثبات برســاند که بتواند

 دائماً از آن استفاده کند.
دلیل بعدی ناترازی بانک ها خط اعتباری آنان نزد بانک مرکزی 
است، در سال های قبل اضافه برداشت تبدیل به قانون شده بود 

و این روند ناصحیح هر ســال باعث افزایش ناترازی بانک ها شــده بود، افزایش خط اعتباری به 
بانک ها یعنی افزایش خلق پول قانونی و مســتمر که می تواند نتایج وحشــتناکی برای اقتصاد 

کشور داشته باشد.

۲. ایجاد وضعیت تخصصی برای بانک ها
اولویــت بعدی دولت چهاردهم در زمینه بانک ها تعیین تکلیف بانک ها برای نحوه همکاری 
است، باید بانک های قرض الحسنه، بنگاه دار، تجاری، سرمایه گذار و تخصصی )مانند مسکن و 

کشاورزی( فعالیت خود را دقیقاً طبق دستورالعمل فعالیت بانک تنظیم کنند.
هم اکنون متأسفانه بانک ها به صورت شتر گاو پلنگ فعالیت می کنند و همه نوع فعالیت را 
در قالب بانک انجام می دهند، اما باید بانک بنگاه دار با بانک سرمایه گذار و بانک قرض الحسنه 

متفاوت باشد تا سیاست گذار بتواند بهترین تصمیم را برای بانک ها بگیرد.
به عنوان مثال بانک ســرمایه گذار می تواند در بازار سرمایه فعال باشد و بخشی از نقدینگی 
بازارگردانی در بازار ســرمایه را تقبل کرده و عمق بازار ســرمایه را نیز افزایش دهد. مثال دیگر 
بانک بنگاه دار اســت که می تواند با تشکیل شرکت های شتاب دهنده در صنایع مختلف کشور 

نقش افزایش شتاب و به روزشدن صنعت را بازی کند.
بانک دیگر می تواند فقط تسهیلات قرض الحسنه داده و هزینه این نوع تسهیلات را از خود 
تســهیلات تأمین کند و درآمدهای عملیاتی آن بیش از هزینه ها باشد. رفتن بانک ها به سمت 
تخصص محوری هم تأمین مالی در صنایع مختلف کشور را تسهیل می کند و هم ایده های نوین 

برای اقتصاد ایجاد می کند.

۳. وزن بخشیدن به اعتبار سنجی در تسهیلات خرد و کلان
تسهیلات دهی بانک با اعتبار سنجی یکی از مهمترین اولویت ها است، متأسفانه تنها شرط 
تســهیلات اعتبارسنجی نبوده و اعتبارسنجی تنها در زمانی برای مردم اعمال می شود که قرار 
است به آنان تسهیلات پرداخت کنند. ارائه تسهیلات تنها با اعتبارسنجی یکی از آرزوهای مردم 
و اقتصاددانان بوده که در کشورهای پیشرفته در حال اجرا است اما در ایران به یک بحث فانتزی 

برای تسهیلات دهی تبدیل شده است.

۴. ارتباط قوی میان بازار پولی و مالی کشور
ارتباط مستمر بین شبکه پولی- مالی در ایران یکی از اولویت های دولت چهاردهم است. در 
سال های اخیر شبکه پولی- مالی کشور به چشم رقیب به هم نگاه می کنند اما این رقابت باید 
به همکاری تبدیل شــود و تمام تصمیمات تأثیرگذار بر بازار ســرمایه و بانک ها با رعایت منافع 

این دو شبکه انجام شود.
ارتباط قوی شــبکه پولی - مالی کشــور ســبب می شــود بانک مرکزی و سازمان بورس با 
همکاری های مســتمر باعث افزایش تأمین مالی دولت شده و منافع سهامداران و مردم نیز در 
این بین دیده شــود، هر چقدر همکاری این دو نهاد پولی - مالی کشــور بیشتر شود، زیاندهی 
بانک ها کاهش خواهد یافت، تأمین مالی تولید بیشتر شده و مردم منافع بیشتری خواهند داشت.

۵. تکمیل شبکه الکترونیکی بانک ها
در ســال های اخیر شبکه بانکداری الکترونیک پیشرفت خوبی داشته است اما این پیشرفت 
کافی نبوده و برای کاستن از زیاندهی بانک ها، شعب بانک ها باید کاهش یافته و بر شبکه بانکداری 
الکترونیک نیز افزوده شود، توسعه بحث هایی مانند ریال دیجیتال و حذف روش سنتی بانکداری 

از اولویت های دولت بعدی است.

  »ریــال دیجیتــال« در جزیره کیش 
فعال شد

معاون اقتصادی و ســرمایه گذاری ســازمان 
منطقه آزاد کیش با اشاره به آغاز طرح آزمایشی 
ریال دیجیتال در این جزیره گفت: این طرح برای 
اولین بار در کشــور، در جزیره زیبا و گردشگری 

کیش اجرا می شود.
وحید زارع فکری با اشــاره به جلسه مشترک 
مدیرعامــل ســازمان منطقــه آزاد کیــش و 
رییس بانک مرکزی کشــور کــه دقایقی پیش 
خاتمــه یافت، اظهار کــرد: این طــرح دقایقی 
 پیش رســما رونمایی شد؛ اســتارت آن هرچند 
سال ۱۴۰۰ زده شد اما با تلاش های شبانه روزی 

از امروز عملیاتی می شود.
وی در توضیــح ایــن طرح بیان کــرد: ریال 
دیجیتال نوعی شــیوه پرداخت است که می تواند 
 بــرای مردم و به خصوص گردشــگران بســیار

 جذاب و کارآمد باشد.
زارع فکــری روش پرداخت امن و ســریع را 
از ویژگی هــای این طــرح عنوان کــرد و افزود: 
در قالــب ایــن شــیوه پرداخت، کیشــوندان و 
 گردشگران خواهند توانست به هنگام خرید، بدون

 داشــتن پول نقد یا کارت بانکی، صرفا با گوشی 
همراه خود در عرض چند ثانیه پرداخت های خود 

را عملیاتی کنند.
معاون اقتصادی و سرمایه گذاری سازمان منطقه 
آزاد کیش با بیان اینکه مراکز صنفی به ســادگی 
می توانند از این ظرفیت بهره مند شوند، اضافه کرد: 
در قالب این نرم افزار »کیو آر کد« لازم توســط 
گوشــی یا پز دستگاه تولید و در اختیار پرداخت 

کننده قرار می گیرد.
وی ادامــه داد: اصناف می تواننــد برای فعال 
کردن این شــیوه پرداخت به شــعب بانک های 
تجــارت و ملت فعال در ســطح جزیره مراجعه 
 کنند؛ البته هم اکنون چند واحد صنفی و تاکسی 
فرودگاهی در جزیره به اینگونه شــیوه پرداخت 

مجهز شده است.
زارع فکری با اشــاره به آزمایشی بودن اجرای 
طرح ریال دیجیتال در جزیره، گفت: جزیره کیش 
به دلیل دارا بودن شرایط استاندارد و فضای قابل 
کنترل به عنوان اولیــن منطقه اجرای این طرح 
انتخاب شــد تا در صورت جوابدهی لازم در کل 

کشور اجرایی شود.
وی این شــیوه پرداخت را یک روش معمول 
در بسیاری از شهرهای گردشگری جهان عنوان و 
اظهار کرد: این روش به دلیل ســریع بودن و نیاز 
نداشــتن به کارت بانکی و پول نقد می تواند مورد 

استقبال قرار گیرد.
معاون اقتصادی و سرمایه گذاری سازمان منطقه 
آزاد کیش همچنین به برنامه ریزی برای توسعه 
این طرح نیز اشــاره کرد و افــزود: پرداخت های 
اقساطی و اعتباری نیز می تواند در قالب این طرح 
 اجرا شــود که قطع یقین برای کیشوندان جذاب 

خواهد بود.
وی همچنیــن از رونمایی روش های پرداخت 
ارزی دیگر طی هفته هــای آتی در جزیره کیش 

خبر داد.

 ۶.۶ تن شمش طلا وارد کشور شد
 گمــرک ایران اعلام کرد: در ۳ ماهه ســال 
جاری ۶.۶ تن شــمش طلا از گمرکات کشــور 
 ترخیــص و وارد کشــور شــد که ایــن میزان

 نســبت به مدت مشابه سال گذشته بیش از ۳ 
برابر شده است.

به گزارش از گمرک ایران، ارزش شمش طلای 
استاندارد وارد شده به کشور در مدت یاد شده به 
رقم ۴۷۶ میلیون دلار رسید، این در حالی است 
که سال گذشته طی همین مدت ۲ تن شمش طلا 
به ارزش ۱۳۰ میلیون دلار وارد کشور شده بود.

بر اســاس این گزارش، ۹۱.۶۴ درصد از وزن 
شــمش طلای وارداتی در این مــدت از طریق 
گمــرک فرودگاه امام خمینی )ره( وارد کشــور 

شده است.
گمرک باشماق و مشهد با اختصاص ۵ و ۱.۵۱ 
درصد از وزن کل واردات شمش طلا به کشور در 

رده های بعدی قرار گرفتند.
بنا بــر این گزارش، هیات دولــت در آذرماه 
ســال ۱۴۰۱ مصوب کرد تا تســهیلاتی جهت 
واردات شــمش طلا برقرار شــود، پــس از این 
مصوبه، واردات شــمش طلا بهکشور آغاز شد . 

فروش ۶۱۰ هزار میلیاردی دانش بنیان ها
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با اشاره به دستاوردهای 
تعاملات خارجی این معاونت، گفت: یکی از توفیقات رئیس جمهور شهید همراه کردن 
معاونت علمی در سفرهای خارجی بود که این امر موجب شد تا صادرات شرکت ها از 
۲۹۵ میلیون دلار در سال ۱۴۰۰ به ۲.۵۱ صدم میلیارد دلار ارتقاء طی ۳  سال برسد.

دکتر روح الله دهقانی فیروزآبادی در نشست خبری هیات دولت که صبح امروز با 
حضور محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی و علی بهادری جهرمی سخنگوی 
دولت در ســاختمان کوثر نهاد ریاســت جمهوری برگزار شــد، گفت: طی دوران 
مســئولیتم در دولت رئیس جمهور شهید با برگزاری نشست های متعدد با رسانه ها، 
برنامه های معاونت علمی به تفصیل، تبیین شــده و از این رو خبرنگاران با تحولات 

این حوزه آشنا هستند. 
وی با بیان اینکه رئیس جمهور شهید نگاه جامعی به حوزه علم و فناوری داشت، 
با مروری بر دستاوردهای دولت در حوزه فناوری، اظهار کرد: شهیدجمهور نگاه ویژه 
به اقتصاد دانش بنیان داشــت که از بدو شــروع کار، عنوان اقتصاد دانش بنیان را به 
اسم معاونت علمی اضافه کرد. اقتصاد دانش بنیان عنوانی است که در دولت سیزدهم 

به این معاونت اعطا شد.
دهقانــی فیروزآبادی ادامه داد: بعد از ۲۰ ســال حمایت مقام معظم رهبری از 
جنبش نرم افزاری و ایجاد زیرساخت  برای توسعه اقتصاد دانش بنیان چون شرکت های 
دانش بنیان، پارک های علم و فناوری و مراکز نوآوری اکنون مردم این انتطار را دارند 

که اثر این حمایت ها در زندگی آنها دیده شود.
وی خاطرنشــان کرد: از ایــن رو با اضافه کردن ماموریــت اقتصاد دانش بنیان، 
حوزه هایی چون انرژی، سلامت و امنیت غذا، تجهیزات پزشکی، آب، محیط زیست، 
امنیت و تجهیزات پزشکی و معدنی ستادهای ویژه، طراحی و معاونت توسعه اقتصاد 
دانش بنیان اضافه شد و شروع به انجام پروژه ای در زمینه توسعه بازار شرکت ها کردیم.

معــاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس جمهور، غافل نشــدن از 
پیشــرفت های دنیا را از دیگر تاکیدات رئیس جمهور شــهید دانست و یادآور شد: 
رئیس جمهور شهید همواره تاکید داشت که به گونه ای عمل شود که برای ۱۰ سال 
آینده هم برنامه داشته باشیم و این دو رویکرد کاملا مستقل و کمک کننده در معاونت 

علمی شروع به اجرا شد که در ۵ حوزه تاثیر داشت.
دهقانی فیروزآبادی، ایجاد و ارتقای ساختاری و نهادی را یکی از حوزه های تاثیرگذار 
نام برد و یادآور شد: در این راستا چندین نهاد اثرگذار تاسیس شدند که از جمله آنها 
می توان به ایجاد بنیاد ملی علم ایران، سازمان تعاملات بین المللی، سازمان ملی هوش 
مصنوعی به عنوان  نهاد عالی در سطح رئیس جمهور از جمله این نهادها اشاره کرد.

وی با بیان اینکه ســازمان تعاملات علمی جمهوری اسلامی ایران بعد از ۸ سال 
پیگیری در اســفند سال قبل از ســوی رئیس جمهور شهید ابلاغ شد، افزود: ایجاد 
و ارتقــای ظرفیت هــای قانونی از دیگر تاثیرات اقدامات این معاونت اســت. به باور 
متخصصان با اجرای ۱۰ ســاله قانون جهش تولیــد دانش بنیان می توان ۱۰ تا ۱۵ 

درصــد تولید ناخالص داخلی را ارتقاء داد و این از جمله اقدامات و دســتاوردهای 
کلان است که در این دوره محقق شد.

وی ادامه داد: ارتقای ظرفیت های قانونی در برنامه هفتم توســعه کشور از دیگر 
اثرات قانونی است، چرا که در برنامه هفتم از چند حوزه فناورانه اسم برده شده است 
که دولت مکلف به ایجاد زیر ساخت شده است که از جمله آن می توان به حوزه های 
میکروالکترونیک، هوش مصنوعی، کوانتوم، علوم شــناختی، زیست فناوری و مواد 
ساخت پیشرفته اشاره کرد.معاون علمی رئیس جمهور ادامه داد: محور سوم اثرگذاری 
ارتقای کمی و کیفی اســت. در کشور قریب به ۱۰ هزار شرکت دانش بنیان، ۲ هزار 
شرکت خلاق و ۳۹۰ هزار نفر در شرکت های دانش بنیان  مشغول به کار هستند که 

نسبت به سال ۱۴۰۰ از ۲۱۲ هزار نفر به ۳۹۰ هزار نفر افزایش یافته است.
وی با اشــاره به فروش شــرکت ها از ۲۲۴ هزار میلیارد تومان در سال ۱۴۰۰ به 
۶۱۰ هزار میلیارد تومان در سال ۱۴۰۳، خاطر نشان کرد: تعریف پروژه های کلان از 
دیگر اثرگذاری ها در این محور است، طبق تاکیدات رئیس جمهور شهید، هر تجهیز، 
خدمت و کالایی که از ســوی شــرکت های دانش بنیان تولید شده و مورد استفاده 
دستگاه های دولتی قرار می گیرد، نباید از خارج وارد شود. این رویکرد منجر به تعریف 
پروژه های کلان بویژه در وزارت نفت شــد.به گفته دهقانی فیروزآبادی، وزارت نفت 
یکی از نهادهای پیشرو در همکاری با شرکت های دانش بنیان است، به گونه ای که 
به ارتقای ۶ برابری همکاری، به رشد ۵ برابری در تولید محصولات بار اول و ایجاد 

بازار چند میلیارد دلاری برای دانش بنیان ها منجر شد.
وی با اشاره به دستاوردهای تعاملات خارجی این معاونت، گفت: یکی از توفیقات 
رئیس جمهور همراه کردن معاونت علمی در سفرهای خارجی بود که این امر موجب 
شد تا صادرات شرکت ها از ۲۹۵ میلیون دلار در سال ۱۴۰۰ به ۲.۵۱ صدم میلیارد 
دلار ارتقاء طی ۳  سال برسد.معاون علمی رئیس جمهور در خصوص نخبگان، گفت: 
آیین نامه جامعی توسط دولت تصویب شد که شامل بورسیه تحصیلی و ... می شود.

به گفته دهقانی فیروزآبادی، در معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 

جمهوری سامانه کانکت وجود داشت که در این دوره ظرفیت بودجه ای آن ۴ برابر 
افزایش یافت. طی این مسیر قرار شد با هماهنگی نهادهای سربازی، ایرانیان مقیم 
خارج پروژه فناورانه انجام دهند که معاونت علمی از این قضیه حمایت مالی انجام دهد.

وی گفت: از سال ۱۳۹۵ تا ۱۴۰۰ تعداد ۲۲۴۲ متخصص دانش آموخته از ۲۰۰ 
دانشگاه برتر با کشور همکاری می کنند. ۱۱۹۱ نفر هم تا سال ۱۴۰۱ در قالب های 

مختلف با کشور همکاری کردند.
دهقانی فیروزآبادی خاطرنشــان کرد: در بازگشت از کشورهای دیگر، ۱۸۰ نفر 
جذب در دانشــگاه ها به عنوان هیات علمی شدند. ۲۵۰ نفر در قالب پروژه فناورانه 

نیز فعالیت خود را در کشور آغاز کرده اند.

  اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در خصوص اجرای قانون 
جهش تولید دانش بنیان از زمان ابلاغ آن از سوی رئیس جمهور شهید تاکنون، گفت: 
روز گذشته در سی و پنجمین کارگروه راهبری قانون جهش تولید دانش بنیان یک 
نوآوری از ســوی حوزه سیاســت گذاری این کارگروه ارائه شد و بر این اساس روش 

مدیریتی نوآورانه ای برای فرآیند ارزیابی اجرا عرضه شد.
وی ایــن روش مدیریتی را شــامل بخش های اجرا، تاثیرگــذاری و آثار کلان و 
بلندمدت این قانون دانست و یادآور شد: تمامی بندهای این قانون هر کدام حداقل 
یک بار اجرا شــده اند. این یک مساله مهم است؛ چرا که وقتی بندی اجرا می شود، 
مســیر برای ادامه آن باز می شود.دهقانی فیروزآبادی ادامه داد: قانون جهش تولید 
دانش بنیان منابع درآمد بســیار خوبی برای حوزه علم و فناوری کشور ایجاد کرده 
اســت. امســال پیش بینی ما از منابعی که تنها از قانون برای توسعه علم و فناوری 
و حمایت از شــرکت های دانش بنیان و همچنین افزایش ســهام صندوق نوآوری و 

شکوفایی ایجاد می کند، بیش از ۲۰ هزار میلیارد تومان است.
وی در این باره توضیح داد: به همت و حمایت و توجه ویژه ای که شهیدجمهور 
به حوزه علم و فناوری داشتند، سال ۱۴۰۳ در قانون بودجه و در قانون هفتم توسعه 
در ۳ ردیف اختصاصی، برای مجموعه های علم و فناوری شــامل صندوق نوآوری و 
شکوفایی و معاونت علمی ریاست جمهوری، اعتباراتی دیده شده که بودجه دریافتی 
آنها ۵ برابر سال گذشته است که دوم سوم از این میزان بودجه از محل قانون جهش 
تولید دانش بنیان اســت.رئیس بنیاد ملی نخبگان، ممانعت از رقابت بخش دولتی با 
بخش خصوصی را از دیگر بندهای قانون جهش تولید دانش بنیان ذکر کرد و گفت: 
در این قانون آمده است که در جایی که شرکت خصوصی وجود دارد و محصول با 
کیفیت و به میزان کافی تولید می کند، بخش دولتی اجازه رقابت ندارد. ما چندین 
مورد شــکایت رقابت داشتیم که مجموعه های بزرگ و قدیمی دولتی در حوزه های 
دفاعی، وزارت جهاد کشاورزی و حوزه بهداشت مشمول منع رقابت شدند و از رقابت 

خودداری کردند.



W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

کشاورزی 

اقدامات منابع طبیعی باید 
در قالب مدیریت جامع حوزه 

آبخیز انجام شود

معاون وزیر جهاد بر اجرای تمامی اقدامات منابع طبیعی در قالب مدیریت جامع حوزه آبخیز تاکید کرد و گفت: طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت بخشی از فعالیت های بیولوژیک 
در مدیریت جامع حوزه آبخیز است.

عباسعلی نوبخت، رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور و معاون وزیر جهاد کشاورزی در دهمین نشست تبیین سیاست ها، برنامه ها، اقدامات و عملکرد معاونت آبخیزداری، 
مراتع و امور بیابان اعلام کرد: تمامی اقدامات منابع طبیعی باید در قالب مدیریت جامع حوزه آبخیز انجام شــود و آبخیزداری یکی از زیربنایی ترین اقدامات منابع طبیعی اســت که در 

برگیرنده اقدامات مکانیکی، بیومکانیکی و بیولوژیک است.
وی با بیان این که طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت تمامی اقدامات منابع طبیعی نیست، بلکه بخشی از برنامه های اولویت دار این سازمان در کنار سایر فعالیت هاست، افزود: این 

طرح به عنوان یک طرح محوری سازمان منابع طبیعی، بخشی از فعالیت های بیولوژیک در مدیریت جامع حوزه آبخیز است.

 با وجود اینکه کالای 
اساسی برنج، محور 

امنیت غذایی کشور 
بوده و به ویژه برنج 

خارجی جز لاینفک 
سفره خانوارهای کم 

برخوردار ایرانی به لحاظ 
قدرت خرید است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 4
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آیین نامه تشکل های مردم نهاد در فرایند تصویب در هیات دولت اصلاح شد
 مسئول کمیته حقوقی دبیرخانه شورای عالی جهاد سازندگی، امور عشایر و توسعه 
روستایی از اصلاح آیین نامه تشکل های مردم نهاد مصوب هیات وزیران به همت کمیته 

حقوقی دبیرخانه شورای عالی جهاد سازندگی خبر داد.
، مهدی هاشــم زاده افزود: مسئله موانع حقوقی نقش آفرینی گروه های مردمی و 
جهادی به عنوان یکی از دغدغه های اصلی و جدی فعالان این حوزه به شمار می آید 
که مرتفع نمودن آن مورد تأکید چندباره رئیس جمهور شهید حضرت آیت الله رئیسی 

)رضوان الله تعالی علیه( بوده است.
مســئول کمیته حقوقی دبیرخانه شورای عالی جهاد سازندگی اظهار داشت: رفع 
موانع نقش آفرینی و اســتفاده از ظرفیت تشکل های مردمی از جمله هویت حقوقی 
این گروه ها، از ابتدای شــکل گیری شورای عالی جهاد سازندگی و در راستای توسعه 

حرکت های مردمی و جهادی در دستور کار دبیرخانه این شورا قرار گرفته است.
وی افزود: کمیته حقوقی دبیرخانه شــورای عالی جهاد سازندگی پس از بررسی 
آئین نامه ها و دستورالعمل های موجود در جهت اصلاح آیین نامه تشکل های مردم نهاد 
مصوب ۱۳۹۵ هیات وزیران با برگزاری جلسات متعدد کارشناسی با حضور فعالان 

و صاحب نظران حوزه حکمرانی مردمی اقدام نموده است.
هاشــم زاده ادامــه داد: پیشــنهاد اصلاح ایــن آیین نامه به سرپرســت محترم 

ریاست جمهوری ارائه گردید که ایشان ضمن استقبال از انجام این مهم، اصلاحیه را 
جهت بررسی و طی نمودن فرایند تصویب در هیات دولت به دبیرخانه هیات دولت 
ارجاع دادند.مسئول کمیته حقوقی دبیرخانه شورای عالی جهاد سازندگی ادامه داد: 
اصلاح این آیین نامه به عنوان تنها سند بالادستی مربوط به تشکل های مردم نهاد در 
دولت می تواند تأثیر بســزایی در رفع موانع نقش آفرینی گروه های مردمی و جهادی 

در تعامل با دستگاه ها اجرایی داشته باشد.
وی بیان کرد: ۷ اشــکال آیین نامه مصوب ســال ۹۵ که مهم ترین آن ها؛ تعریف 

و معین نمودن ماهیت گروه های مردمی، دقیق کردن دامنه شــمول تشــکل های 
مردمی، مســئله واگذاری خدمات به تشــکل های مردم نهاد و هم افزایی نهادهای 
 متولی صادرکننده مجوز گروه های مردمی بوده اســت در این آیین نامه مورد توجه

 و اصلاح قرار گرفت.
هاشــم زاده با اشــاره به ضرورت ایفای نقش دولت در بسترسازی و تسهیلگری، 
مانع زدایی و تنظیم گری برای توسعه حرکت های مردمی و جهادی خاطرنشان کرد: 
دولت چهاردهم می بایســت در امتداد مسیر ریل گذاری شده دولت شهید رئیسی و 
در جهت استفاده از ظرفیت بی بدیل گروه ها و تشکل های مردم پایه در حل مسائل 

اولویت دار کشور گام بردارد.
مسئول کمیته حقوقی دبیرخانه شورای عالی جهاد سازندگی افزود: نقش دولت در 
حکمرانی مردمی به تعبیر رئیس جمهور شهید باید هدایت و حمایت از حرکت های 

مردم پایه باشد و در این راستا برای تقویت گروه های مردمی اقدام کنند.
وی خاطرنشان کرد: احصاء خدمات قابل واگذاری به گروه های مردمی و طراحی 
فرایند مردمی سپاری از جمله دیگر اقدام های بدیع و مهم شورای عالی جهاد سازندگی، 
امور عشایر و توسعه روستایی بوده است که به دولت آینده توصیه می شود در راستای 

تحقق این مهم گام بردارد.

بازنگری در سیاست های تامین بازار برنج
کریم حسن پور|   سخنگو انجمن واردکنندگان برنج ایران اعلام کرد: در آستانه دوره ممنوعیت واردات برنج و باتوجه به مقادیر 

محدود ترخیص شده این محصول از ابتدا سال تا کنون ضرورت بازنگری درسیاست ها اجتناب ناپذیر است.

  تجهیزات وسایل نقلیه موتوری

مومنی  :خبرنگار گلســتان -سرهنگ عباس 
مهاجربسطامی رئیس راهنمایی و رانندگی استان 
در گفت گو با خبرنــگار خبرگزاری پلیس اعلام 

داشت: 
برابــر ماده ۵۵ آئین نامه راهنمایی و رانندگی؛  
کلیه وسایل نقلیه و یدکش ها و تراکتورهای بارکش 
حداقل باید چراغ هایی به شرح زیر داشته باشند؛ 
۱_ دو چراغ بزرگ با نور سفید یا زرد با قابلیت 

تبدیل به نور بالا و پایین در دو طرف جلو.
۲_ دو چراغ جانبــی کوچک با نور قرمز برای 
تشخیص عرض عقب وسیله نقلیه در منتهی الیه 

هر یک از دو سمت عقب.
۳_ دو چراغ کوچــک با نور قرمز برای توقف) 
چــراغ ترمز( در عقب وســیله نقلیه که همزمان 
با گرفتن ترمز روشن شــده و از فاصله ۳۵متری 

دیده شود.
۴_ یــک چراغ کوچک با نور ســفید در عقب 
برای تشخیص شــماره پلاک، نور این چراغ باید 
برای تشخیص شــماره پلاک از فاصله ۲۵ متری 

کافی باشد.
۵_ دو چراغ کوچک به رنگ سفید یا زرد برای 
نشان دادن حرکت با دنده عقب ) چراغ دنده عقب( 
این چراغ ها نباید چشم رانندگان  را اذیت کند و 

فقط برای راندن به عقب روشن شود.
۶_ دو راهنمــای الکترونیکی با نور زرد در دو 
طرف جلو و دوتای دیگر از آن با رنگ قرمز یا زرد 
در دو طرف عقب برای اعلام قصد گردش به چپ 
یا به راســت و یا تغییر خط حرکت، نور این چراغ 
ها در روز باید از فاصله ۳۵ متری قابل دیدن باشد.
۷_ یدک و نیمه یدک های  متصل باید دارای 
چراغ های مندرج در بندهای قبلی و دو راهنمای 

عقب  باشند . 
۸_ دو چراغ چشــمک زن در جلو و دو چراغ 
چشــمک زن در عقب که به طور هم زمان برای 
اعلام هشدار ، احتیاط و یا خطر به رانتدگان دیگر 

به کار برده می شود.

 ایجاد شــبکه مخابراتی، دیسپاچینگ 
مطمئن و قابلیت مانیتورینگ با بهره برداری 
از فیبر نوری خط ۲۳۰ کیلوولت )چهل مایل 
_ نیروگاه افق ماهشهر( شبکه برق منطقه ای 

خوزستان

مدیر دفتر نظارت بر طرح های خطوط شرکت 
برق منطقه ای خوزســتان گفت: عملیات احداث 
فیبر نوری بر روی خط ۲۳۰ کیلوولت چهل مایل 
 ـ نیروگاه افق ماهشهر به پایان رسید و آماده بهره 
برداری گردید.مهدی زیبایی فر بیان کرد: عملیات 
احــداث فیبر نوری بر روی خــط ۲۳۰ کیلوولت 
چهل مایل  ـ نیروگاه افق ماهشــهر شامل تأمین 
تجهیزات، نصب و سیمکشی به طول ۲۰ کیلومتر 
مدار به پایان رسید و آماده بهره برداری گردید .وی 
با بیان اینکه ارزش سرمایه گذاری این پروژه بالغ بر 
۲۵ میلیارد ریال بوده است، تصریح کرد: تکمیل 
رینگ دیسپاچینگ در ناحیه جنوب شرق خوزستان 
از جمله اهداف بهره برداری از این پروژه بوده است.

مدیر دفتر نظارت بر طرح های خطوط شرکت برق 
منطقه ای خوزستان افزود: ایجاد شبکه مخابراتی و 
دیسپاچینگ مطمئن، ایجاد قابلیت مانیتورینگ و 
ویدئو کنفرانس بین نواحی و ایجاد ارتباط مخابراتی 
بسیار مطمئن جهت انتقال حجم بالای اطلاعات 
با کیفیت بسیار خوب از دیگر اهداف بهره برداری 
از این پروژه بوده اســت.قابل ذکر است که از مهر 
مــاه ۱۴۰۲ تاکنون ۳ پروژه احداث فیبر نوری به 
طول ۱۰۰ کیلومتر با ارزش ســرمایه گذاری ۱۲۵ 
میلیارد ریال در شبکه برق منطقه ای خوزستان به 
پایان رسید و وارد مدار شد.شرکت برق منطقه ای 
خوزستان مسئولیت تامین و انتقال برق در ۲ استان 
خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

 پیش بینی خرید ۱۵۰ هزار تن
رئیس جهاد کشاورزی استان تهران از رشد ۳۰ 
درصدی تحویل گندم در استان تهران خبر داد و 
گفت که از ابتدای فصل برداشت تاکنون بیش از ۸۰ 
هزار تن گندم از کشاورزان استان خریداری شده 
است.»جبرئیل برادری« افزود: از مجموع ۴۶ هزار 
هکتار اراضی زیرکشت گندم استان تهران، تا امروز 
بیش از ۸۰ هزار تن گندم تحویل مراکز خرید شده 
اســت.رئیس جهاد کشاورزی استان تهران اظهار 
داشــت: این میزان گندم خریداری شده مربوط 
به ۳۰ هزار هکتار از اراضی گندم اســتان است و 
خرید تضمینی تا پایان تیرماه ادامه خواهد داشت.

 مجیدرضا خاکی، سخنگو و معاون انجمن واردکنندگان برنج ایران با اشاره به اعمال ممنوعیت قریب الوقوع ترخیص برنج از ابتدای مردادماه 
ســال جاری و عدم بازگشــایی سهمیه ثبت ســفارش برنج برای تیرماه تا این لحظه گفت: این نگرانی وجود دارد که با توجه به مهلت اندک باقی 
مانده کمتر از یک ماه و همچنین تعطیلات رسمی کشورهای هند و پاکستان، امکان خرید، حمل و ترخیص محموله های برنج از گمرکات کشور 

تا پیش از دوره ممنوعیت عملًا ممکن نشود.
خاکی با اعلام این مطلب ادامه داد: این مســاله در کنار واردات محدود ۲۳۰ هزار تنی برنج طی ســه ماه نخســت ســال، به ویژه در آســتانه 
فرا رســیدن ماه محرم که از مقاطع پرمصرف این محصول اســت، می تواند زمینه ســاز کمبود برنج در بازار، رسوب کالا در گمرکات و همچنین 
تحمیل هزینه های مضاعف به بازرگان از جمله دموراژ، انبارداری، فســاد کالا، اســتهلاک ســرمایه و نظیر آن شود؛ هزینه هایی که در نهایت خود 

را در قیمت تمام شــده کالا نشــان می دهد و طبیعتاً این قشــر آسیب پذیر 
 اســت که بــرای تأمیــن برنج مــورد نیاز خــود متحمل پرداخــت هزینه

 بیشتری می شود.
او با بیان اینکه تا پیش از این واردکنندگان برنج برخوردار از نوعی معافیت 
بودند که بدون طی تشریفات زمان بر ثبت سفارش، خرید و حمل محموله های 
برنج به کشــور را انجام دهند، گفت: با وجود اینکه کالای اساسی برنج، محور 
امنیت غذایی کشور بوده و به ویژه برنج خارجی جز لاینفک سفره خانوارهای 
کــم برخوردار ایرانی به لحاظ قدرت خرید اســت، اما اکنون چنانچه هرگونه 
محموله ای از این کالا بدون ثبت ســفارش به مرزهای کشــور نزدیک شود، 

قاچاق محسوب می شود.
خاکــی همچنیــن اضافــه کرد: حتــی اگر مــدت زمان ثبت ســفارش 
تــا امــکان وصــول محموله هــای برنــج نیز کافــی باشــد، اما بــه دلیل 
ترافیــک بــالا در پایــان تیرمــاه و ظرفیت نامتناســب لجســتیک موجود 
 در خطــوط کشــتیرانی، بنــادر و حمل ونقــل داخلــی، حمــل، ترخیص 
هزینه هــای  صــرف  بــا  و  زمان بــر  محموله هــا  ایــن  بارگیــری  و 
پایانــی  مــاه  اســت،  نیــاز  رو  ایــن  از  و  می پذیــرد  صــورت   گــزاف 
قبل از دوره ممنوعیت با سیاست ها و برنامه ریزی ویژه ای از سوی دست اندرکاران 

امر همراه باشد.
ســخنگوی انجمــن واردکننــدگان برنــج ایــران در بخــش دیگری از 
ســخنان خود بــه دیگر مشــکلات پیــش روی واردکنندگان برنج اشــاره 
کــرد و بــا انتقــاد از اخــذ تعهد بی قیــد و شــرط از واردکننــده و وجود 
 فرآینــد مبهم و پیچیده بــرای رفع تعهد ارزی واردکنندگان کالا مشــمول

 نرخ ارز ترجیحی گفت: سیاست های این چنینی این شائبه را به وجود آورده که 
گویا تمامی دریافت کنندگان ارز ترجیحی متخلف یا مجرم هستند و باید خلاف 
آن را ثابت کنند. حال آنکه به تناسب ارزی که با چندین ماه تأخیر تخصیص 
خواهد شد، بازرگان کل بار برنج ترخیص شده خود را با قیمت محاسباتی بر اساس 
 دستورالعمل های سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و با وجود 
بــه تأخیــر  یــن  ا ز  ا شــی  نا مختلــف  ینه هــای  هز  تحمیــل 

 فروش رسانده است.
وی اضافــه کرد: هــم اکنون آخریــن تخصیص ارز صــورت گرفته برای 
برنــج وارداتــی مربوط بــه محموله های اظهــاری تا پایان بهمن ماه ســال 
 ۱۴۰۲ اســت و حســاب کوتاژهای از اســفندماه ســال گذشــته تا به امروز 

تسویه نشده است.
خاکــی همچنیــن با اشــاره به عــدم اجــرای دســتورالعمل حمایتی 
خریــد برنج ایرانــی مبنی بر صدور مجوز تشــویقی ثبت ســفارش به ازای 
خریــد برنــج ایرانــی ادامه داد: بــا وجود حمایــت از کشــاورزان داخلی و 
 خریــد ده ها هزار تن برنــج ایرانی از ســوی اعضای انجمــن واردکنندگان 
برنج ایران از ماه ها قبل، اما تاکنون مجوزی برای ثبت ســفارش از این محل 
صادر نشــده و این مساله باعث خدشه دار شدن اعتماد میان بخش خصوصی 

و متولی دولتی می شود.

خرید ۹۰۰ تن دانه روغنی از کشاورزان تهرانی
 رئیس جهاد کشاورزی اســتان تهران از افتتاح ۱۷۸ پروژه 
کشــاورزی به ارزش ۶ هزار و ۱۶۵ میلیارد ریال در هفته جهاد 
کشــاورزی خبر داد و  گفت: از ابتدای فصل برداشــت تاکنون 
حدود ۹۰۰ تن دانه روغنی از کشاورزان استان تهران خریداری 

شده است.
جبرئیل برادری در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره 
میزان خرید و سطح زیرکشت دانه های روغنی استان تهران افزود: 
تاکنون حدود ۹۰۰ تن دانه روغنی در سطح زیرکشت یک هزار 

و ۵۰۰ هکتار اراضی زراعی استان تهران خریداری شده است.
رئیس جهاد کشاورزی استان تهران اظهار داشت: امسال در برداشت محصولات استراتژیک شرایط اقلیمی خوبی داشتیم 

و عملکرد در واحد سطح افزایشی بوده است.
وی با بیان اینکه این میزان خرید تاکنون از ۷۰۰ هکتار از اراضی زیرکشت دانه های روغنی برداشت و تحویل گرفته شده 

است، بیان کرد: خرید تضمینی دانه های ادامه خواهد داشت.
برادری، رطوبت استاندارد دانه های روغنی را ۲۰ درصد دانست و گفت: در اکثر موارد دانه های روغنی برداشت شده دارای 

رطوبت بالایی است؛ بنابراین کشاورزان این محصول را در انبارها نگهداری می کنند تا رطوبت کاهش یابد.
وی بخش عمده برداشت و خرید دانه های روغنی مربوط به استان تهران را کلزا، کاملینا و گلرنگ برشمرد و ادانه داد: اکنون 
بیشترین میزان برداشت و خرید دانه های روغنی مربوط به کلزا است که به تدریج برداشت و به مراکز خرید تحویل داده می شود.

رئیس جهاد کشــاورزی اســتان تهران گفت: طبق مصوبه شــورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی قیمت هر 
کیلوگرم دانه کلزا ۳۵ هزار تومان )با ۲ درصد ناخالصی و ۱۰ درصد رطوبت(، دانه کاملینا ۳۳ هزار تومان )با ۲ درصد ناخالصی 
و ۱۰درصــد رطوبت(، دانه گلرنگ ۳۲ هزار تومان )با ۲درصد ناخالطی و ۹درصد رطوبت(، دانه آفتابگردان ۳۲ هزار تومان )با 

۲درصد ناخالصی و ۹درصد رطوبت(، دانه سویا ۳۶ هزارتومان )با ۲ درصد ناخالصی و ۱۲ درصد رطوبت( تعیین شده است.
وی به مناسبت هفته جهاد کشاورزی که از ۲۱ تا ۲۷ خردادماه گفت: در حوزه امنیت غذایی ۱۷۸ پروژه در زیربخش های 
آب و خاک، باغبانی، زراعی، دام و طیور و آبزیان به ارزش ۶ هزار و ۱۶۵ میلیارد ریال و اشتغال زایی یک هزار و ۱۰۰ نفر است.

 رئیس سازمان امور عشایر ایران گفت: باید رویکردهای جدید 
برای تقویت و بهبود زندگی جامعه عشایری کشور برنامه ریزی 

و تدوین شود.
به گزارش از سازمان امور عشایر ایران، شایان نادری در نشست 
ارزیابی قرارداد طرح پژوهشی مشترک بین سازمان امور عشایر 
ایران و موسســه پژوهش های برنامه ریزی، اقتصاد کشاورزی و 
توسعه روستایی افزود: انجام پروژه های مطالعاتی در حوزه عشایر 
باید کاربردی باشند و منجر به برطرف شدن نیازها و مشکلات 

جامعه عشایری شوند.
رئیس سازمان امور عشایر ایران اظهار داشت: در مطالعات و ارائه طرح های عشایری، باید سبک زندگی و زیست بوم عشایر 

مدنظر قرار گیرد و طرح های ارائه شده، علمی، پژوهشی و در راستای توسعه زندگی جامعه عشایری باشد.
وی ابراز امیدواری کرد با همکاری با موسسه پژوهش های برنامه ریزی، اقتصاد کشاورزی و توسعه روستایی و با فهم و درک 

درست از زندگی عشایر کشور، رویکردهای جدید برای تقویت و بهبود زندگی جامعه عشایری برنامه ریزی و تدوین شود.
علی کیانی راد، رئیس موسسه پژوهش های برنامه ریزی، اقتصاد کشاورزی و توسعه روستایی در این نشست با اشاره به اینکه 
مطالعات نقشه راه برای برنامه ریزی آینده است، گفت: برای رسیدن به یک طرح کاربردی نیازمند شناخت مسائل و مشکلات 

هستیم و یک طرح تحقیقاتی کاربردی در نهایت منجر به تصمیم گیری و سیاست گذاری درست می شود.
وی افزود: ســازمان امور عشــایر ایران اشراف کامل اطلاعاتی از جامعه هدف خود دارد و تعامل با نقطه نظرات و دیدگاه های 

سازمان باعث می شود مسائل و مشکلات حوزه عشایر کشور بهتر شناسایی و طبقه بندی شوند و برای حل آنها اقدام شود.
مهدی میزبان، معاون توســعه و امور زیربنائی ســازمان امور عشایر ایران با بیان اینکه انجام مطالعات کاربردی، خط مشی 
سازمان در سیاست گذاری و برنامه ریزی برای جامعه عشایری است، گفت: این مطالعات به منظور ارائه خدمات مناسب به جامعه 

عشایری و بر اساس شرح خدمات سازمان انجام می شود.
 مریم حسینی مدیرکل دفتر مطالعات سازمان امور عشایر ایران نیز با اشاره به اینکه پایه و اساس اقدامات سازمان بر اساس 

مطالعات و پژوهش های پیشین است گفت: آسیب شناسی عملکرد سازمان بر اساس مطالعات پیشین، ضروری است.

رویکردهای جدید برای بهبود زندگی جامعه عشایری تدوین شود

کشاورزی قراردادی می تواند مشکلات را حل کند
 رئیس ســازمان جهادکشاورزی آذربایجان شرقی گفت: کشاورزی قراردادی می 
تواند بسیاری از مشکلات و چالش ها را حل کند. اکبر فتحی در مراسم گرامیداشت 
روز اصناف که به همت اتاق اصناف کشاورزی آذربایجان شرقی در تبریز برگزار شد، 
ضمن گرامیداشــت یاد و خاطره شهدای خدمت اظهار کرد: ما تشکیل اتاق اصناف 
کشاورزی را به جهت کارکرد و توانمندی آن در جهت حل مشکلات کشاورزی بسیار 
مهم تلقی می کنیم.وی افزود: تشکیل اتاق اصناف در این جهت بوده که به کشاورزان 
کمک کند و هویتی دهد که تشکیل آن را به فال نیک می گیریم و حتی اگر در همین 
بعد نگاه کنیم که تحت عنوان پروانه، سندی معتبر به کشاورز می دهد، کافی است.

فتحی ابراز داشــت: کشاورز شــبانه روز تلاش می کند و هرچه قدر به آنها هویت 
بخشی و در دولت ها اهمیت داده شود، کافی نیست از این جهت این روز را به ویژه 
به کشــاورزان تبریک می گوئیم. اتاق اصناف قرار است رابطه فی مابین دستگاه های 

خدمات دهنده و کشاورز را انجام دهد، اتاق اصناف مقید به تعیین روابط است.
رئیس ســازمان جهادکشاورزی آذربایجان شــرقی گفت: اتاق اصناف را باید در 
جلسات مختلف حوزه کشاورزی که تصمیم گرفته می شود و تصمیم سازی می کنیم، 
در نظر بگیریم و حضور داشــته باشند چراکه تصمیم آنها واقعی خواهد بود. به اتاق 
اصناف کشــاورزی بسیار امیدوارم، اما استان ها یک سری انتظارات هم برای رسیدن 

به این مقصود دارند، اگر تشــکیلاتی را راه اندازی می کنیم صرفاً مطالبه گری نیست 
باید جایگاه و وظایف خود را تعیین کند.وی افزود: اگر نتوانیم تولید را به درســتی 
هدایت کنیم همین وضعیت خواهد بود و در حوزه تنظیم بازار با مشکل گرانی روبه رو 
می شویم و این مسائل باید با خرد جمعی برطرف شود و این ظرفیت در اتاق اصناف 
کشاورزی وجود دارد که باید به نحو مطلوب استفاده کرد.فتحی گفت: به دلیل خرد 
بودن فعالیت های کشاورزی، اتاق اصناف سازماندهی را بر عهده گرفته و از این بابت 
می تواند کار مناسبی انجام دهد و دروازه ورود بخش دانش به کشاورزی تلقی گردد 

که اگر امروز نمی توانیم مشکل به تعدد کشاورزان مربوط می شود. 
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با پیگیری شورای 
اسلامی شهر ، عدالت در 
جرائم قطع درخت برای 
شهروندان منظور گردید

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر یزد گفت: طبق تصویب شورای اسلامی شهر و به منظور حفظ و صیانت از باغ های سطح شهر ،جرایم قطع 
درختان از سال ۱۴۰۰ به بعد طبق فرمول مربوطه و با ضریب تعیین شده P 5۰ محاسبه می گردد اما جرایم قطع درختان در سال های قبل از ۱۴۰۰،که مالک فعلی هیچ نقشی در قطع درختان 

نداشته اما بعد از چند دست خرید و فروش امروز مالک آن پلاک شده است با ضریب کمتر یعنی P 2۰ جریمه اعمال  شود.
نیکونژاد رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر یزد افزود: قطع هر نوع درخت و یا نابود کردن آن به هر طریق در محل هایی که به تشخیص شورای اسلامی شهر، باغ منظور شده 

است در محدوده و حریم شهرها بدون اجازه شهرداری و رعایت ضوابط مربوطه ممنوع و تخلف است.
نیکونژاد در پایان درخصوص فواید وجود درخت در شهر گفت: اهمیت درختان در منظر شهری بر کسی پوشیده نیست و درختان به عنوان ریه های تنفسی شهر به حساب می آیند . درختان 

شهری فراتر از عنصری صرفاً تزئینی، به توسعه و بهبود سطح زیست محیطی، و به فرآیندهای  اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی در شهرها کمک می کنند.

   مصرف برق در گلســتان از مرز هشــدار 
گذشت

روابط عمومی شرکت توزیع برق گلستان با صدور 
اطلاعیه ای با اعلام اینکه در شــبانه روز گذشــته، 
مصرف برق در این استان از مرز هشدار گذشت، از 

مشترکان خواست که مدیریت کنند.
مومنی : خبر نگار گلستان-   به گزارش خبرگزاری 
صداوسیمای گلستان؛ بر اســاس این اطلاعیه، در 
شــبانه روز گذشــته با توجه به افزایش محسوس 
دمای هوا، بیش از ۱5۰۰ مگاوات برق در اســتان 

مصرف شد.
رفــع ناتــرازی 5۰۰ مگاواتی برق در گلســتان با 

بهره بردای از سیکل ترکیبی نیروگاه علی آبادکتول
کاهش 2۰ درصدی مصرف برق با سرویس کردن 

دوره ای وسایل سرمایشی 
در این اطلاعیه از مشترکان خواسته شده است؛ در 
مدیریت مصرف، همراهی بیشتری داشته باشند تا 

برق پایدار برای همه مشترکان استان فراهم باشد.

  ادارات 40 درصد در مصرف برق صرفه جویی 
کنند

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق گلستان با اشاره 
به کاهش ساعات کاری دستگاه های اجرایی گفت: 
ادارات باید در ساعات کاری، ۴۰ درصد در مصرف 

برق صرفه جویی کنند.
ســیداحمد موســوی در گفت وگو با خبرگزاری 
تســنیم در گــرگان با اشــاره بــه گرمــای هوا 
 در روزهــای اخیــر و افزایــش مصرف بــرق در 
اســتان اظهار کرد: در روزهای اخیر شاهد افزایش 
شــدید دما و حتی گرمای بالای ۴۰ درجه بودیم 
که مصرف برق را در اســتان به طور چشــمگیری 

افزایش داد.
مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی بــرق 
اســتان گفــت: بیــش از 8۰ درصد مشــترکان 
 بــرق اســتان، در بخــش خانگــی هســتند 
و با گرمای هوا و وارد مدار شــدن سیســتم های 
سرمایشی، میزان مصرف برق رشد چند برابری در 

استان پیدا کرد.
وی توضیح داد کــه در روزهای گرم اخیر میزان بار 
مصرفی برق در اســتان از 5۰۰ مگاوات در شرایط 
معمولی به یکباره به هزار و 2۰۰ مگاوات رســید و 

رشد شدیدی را تجربه کردیم.
موســوی با بیان اینکه تأمین برق مطمئن و پایدار 
بــرای مشــترکان به ویــژه در بخــش خانگی در 
اولویت قرار دارد، گفت: طبــق برنامه ریزی انجام 
 شده و کاهش ســاعت کاری ادارات، انتظار داریم

 دستگاه های دولتی در ســاعات اداری کاهش ۴۰ 
درصدی در مصرف برق داشــته باشیم و همچنین 
سیستم های سرمایشی نیز پس از پایان ساعت کاری 

باید از مدار خارج شوند.
وی همچنین از واحدهای تجاری خواســت که از 
روشــن کردن لامپ های پرمصرف و غیرضروری 
خــودداری کننــد. عــلاوه برایــن مشــترکان 
می توانند با تنظیم درجه کولرهــای گازی بر روی 
 2۴ درجــه و عدم اســتفاده از وســایل پرمصرف

 در اوج بار ) ساعات ۱۱ تا ۱7 و ساعات ابتدایی شب(، 
استفاده از نور طبیعی و غیره در تأمین برق پایدار به 

ما کمک کنند.

وزیرامور خارجه امریکا 
درعین حال اذعان 
داشته که نمی داند 

کجای کار اشتباه بوده 
و چرا تحریم ها علیه 

ایران کارساز نیستند.

 استیصال امریکا از فروش نفت ایران
 در بازارهای جهانی
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کریم حسن پور|     باربارا لیف، دستیار وزیر امور خارجه می گوید: اینکه دولت امریکا ایران را تحریم نمی کند، نادرست است و افزوده که 
تحریم های نفتی را علیه ایران اعمال می کنیم. ما هزینه های سنگینی روی دست آنها گذاشتیم. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1403/04/04
شماره : 1661

سناتور تدکروز از ایالت تگزاس که از فروش روزانه 2 میلیون بشکه ای نفت ایران در شرایط سخت تحریم های بین المللی علیه 
ایران ناراحت و نگران است، مقامات فعلی و سابق سیاست خارجی امریکا را یکی پس از دیگری به نشست استماع گزارش مجلس 

نمایندگان دعوت کرده است.
ســناتور تدکــروز می خواهــد بدانــد کــه جریان چیســت و ایران چگونه درعرض ســه ســال فــروش نفت خــود را ۱۰ 
برابــر کرده اســت. ایــن یکی از تازه تریــن نشســت های تدکروزدرباره فروش نفت ایران اســت. ایــن بار او میزبــان معاون و 
 دســتیار وزیرخارجــه امریــکا در امور خاور نزدیک شــده اســت. تدکروز می پرســد که ایران چطــور توانســته  8۰ میلیارد 
دلار از افزایش صادرات نفت به دســت آورد؟ در شــرایطی که نرخ فروش نفت ایران از 3۰۰ هزار بشــکه در ابتدای دولت به دو 
میلیون بشــکه در روز رســیده و ایران حدود 8۰ میلیارد دلار درآمد به دست آورده است، دولت بایدن از اعمال تحریم های نفتی 

علیه ایران جلوگیری می کند!

در این بین، باربارا لیف، دســتیار وزیر امور خارجه می گوید: اینکه دولت امریکا ایران را تحریم 
نمی کند، نادرســت اســت و افزوده که تحریم های نفتی را علیه ایران اعمال می کنیم. ما هزینه های 
سنگینی روی دست آنها گذاشتیم و تنها 23۰ مورد تحریم علیه کسانی اعمال شده که در دور زدن 

تحریم ها به ایران کمک می کنند. 
دستیار وزیرامور خارجه امریکا درعین حال اذعان داشته که نمی داند کجای کار اشتباه بوده و چرا 
تحریم ها علیه ایران کارساز نیستند. ناگفته نماند که تدکروز، یک ماه قبل هم مشابه این سؤالات را 

از آنتونی بلینکن وزیر امور خارجه امریکا پرسیده بود اما با لحنی متفاوت تر.
تدکــروز خطــاب به بلینکن می گویــد که پیچ تحریم های ایران را شــل کرده ایــد وافزوده که 
دولت بایدن ازجمله تو مســئول حمله هفت اکتبر حماس به اســرائیل هســتید، چون اجازه دادید 
 کــه 8۰ میلیــارد دلار از محل فــروش نفت به ایران برود. بــا این همه اما بلینکــن دلیل ناکامی 
تحریم های امریکا را می داند و معتقد است که آنها سخت تلاش می کنند تا به هر روش ممکن بتوانند 

تحریم را دور بزنند.
بلینکن گفته اســت که ما هر روز فعالیت آنها را رصد می کردیم؛ تلاشــی سخت که پیش از این 
بلومبرگ، جزئیات آن را در گزارش مفصلی ارائه و شبکه انتقال دارایی پنهان ایران را از دید خزانه داری 

امریکا جست و جو کرده بود.
واقعیت این است که ایران بیش از هر زمان دیگری در ۶ سال گذشته نفت صادر می کند و درآمد 
ایران ســالانه به 35 میلیارد دلار رسیده است، حتی در شرایطی که کشورهای غربی درباره افزایش 

تحریم ها در پاسخ به حمله به اسرائیل بحث می کنند.
 با روی کار آمدن دولت ســیزدهم، تاکتیک فروش نفت به ســمت بازارسازی نفت تغییر کرد و 
هم اکنون نیز طبق آمار بین المللی به بیش از ۱.5 میلیون بشــکه در روز رســیده است. این موضوع 
ســبب افزایش درآمدهای نفتی نیز شده و طبق آخرین آمار گمرک، ایران توانسته درآمدهای خود 
را به بیش از 3۶ میلیارد دلار در سال از طریق فروش نفت برساند و بیشترین رشد اقتصادی کشور 

نیز مربوط به صنعت نفت می باشد.
 طبق گزارش فایننشــال تایمز، تهران در ســه ماه اول سال جاری میلادی به طور متوسط ۱.5۶ 
میلیون بشکه در روز نفت فروخته است که تقریباً تمام آن به چین و بالاترین سطح از سه ماهه سوم 
سال 2۰۱8 است. رئیس خدمات ریسک ژئوپلیتیک در گروه انرژی راپیدان در ایالات متحده گفته 

که ایرانی ها هنر دور زدن تحریم ها را به دست آورده اند.
 اطلاعات شرکت های مشاوره انرژی و آمار کشتیرانی نشان می دهد صادرات و تولید نفت ایران با 

وجود تحریم های امریکا به رکورد جدیدی در سال 2۰23 رسیده است.
 آمار اداره اطلاعات انرژی امریکا در ژوئن ســال 2۰23 نشــان داد که ایران با درآمد 5۴ میلیارد 
دلاری از صادرات نفت در سال 2۰22، در میان اعضای اوپک در رتبه پنجم ایستاد. وزیر نفت گفته 
است که طی سه سال فعالیت دولت سیزدهم، به مراتب کمتر از دولت های یازدهم و دوازدهم تخفیف 

در زمینه فروش نفت کشور اعمال شده است. 
جواد اوجی اظهار داشــت: با این حال اینکه بر خی می گویند در دولت بایدن، تحریم های فروش 
نفت آســان شــده است به هیچ عنوان صحیح نیست بلکه از ۶۰۰ تحریم جدی علیه ایران در دولت 

بایدن، ۴۰۰ تحریم مربوط به صنعت نفت است.
 اوجــی بــا تأکید بر اینکــه دولت ســیزدهم در زمینه فروش نفــت خام ریل گــذاری تازه ای 
انجــام داده اســت، گفــت: دولت بعدی می تواند بــه راحتی فروش نفت را ادامــه دهد و هیچ کس 
نمی توانــد مانع این کار شــود. وزیر نفت با تأکیــد بر اینکه زور کشــورهای غربی برای جلوگیری 
از فــروش نفت ایران به دولت ســیزدهم و نظام اســلامی ایران نرســید، افــزود: در کارگروه هفت 
 نفــره فــروش نفت ایــران از همه نهادهــای مختلف نظــام، نمایندگانی در آن حضــور دارند و از

 همه ظرفیت های موجود در کشور برای افزایش فروش نفت استفاده کرده ایم. اوجی گفت: هم اکنون 
ایران به ۱5 کشور دنیا نفت صادر می کند.

رئیسی در کنار اخلاق خوب، ساده زیستی و مردمی بودن ، شخصیتی کاملا پرتلاش و کارآمد داشت 

برای حفظ پایداری شبکه، در مصرف برق صرفه جویی کنید

دولت سیزدهم ممنوعیت  واردات ماشین آلات معدنی را برداشت

مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان بوشــهر صبح امروز در نشست شورای 
فرهنگ عمومی شهرستان دشتی گفت: تمرکز داشتن بر صفات و اخلاق حسنه شهید 
جمهور بسیار با ارزش است، اما در کنار اخلاق خوب، ساده زیستی و مردمی بودن ، 
آیت الله رئیسی شخصیتی کاملا پرتلاش و کارآمد بود. به گزارش روابط عمومی اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر، عبدالرحیم افروغ گفت: دولت سیزدهم با 
برنامه ریزی دقیق و منظم بســیاری از مسایل و مشکلات کشور را حل کرد. کاهش 
تورم، ســاماندهی و کاهش بیماری کرونا، رفع مشــکل و نوسانات برق که در استان 
بوشهر نیز با آن مواجه بودیم  و بسیاری از خدمات دیگر که منشا آن برنامه ریزی و 
کارآمدی این دولت بود.وی ادامه داد: مشارکت حداکثری مردم در انتخابات یکی از 
مهمترین محورهای انتخابات می باشد ، بنابراین شورای فرهنگ عمومی هرچه توان 
فردی ، اداری و جمعی دارد را باید به اشــکال مختلف عرضه نموده و با برنامه ریزی 
منظم  از هیچ تلاشی کوتاهی ننماید. افروغ در ادامه با اشاره به اینکه سلامت انتخابات 
از دیگر محورهای اساسی می باشد، افزود: مبنا و نقطه شکل گیری اخلال های امنیتی 
در انتخابات ها از نقطه رســانه ها و فضای مجازی شکل میگیرد . اداره کل فرهنگ و 

ارشاد اسلامی به عنوان متولی رسانه اعلام می دارد بدون هیچ اغماض و تعارفی هر 
نشــریه  و رسانه ای سر سوزنی بخواهد عملیات روانی و اخلال در جامعه ایجاد کند 
به شــدیدترین شکل مورد برخورد قرار خواهد گرفت. وی تصریح کرد: امروز فصلی 
اســت که به برکت خون این شهید عزیز و حماســه حضور مردم در مراسم تشییع 
ایشان ،بستر یک حماسه حداکثری در انتخابات و در تراز انقلاب اسلامی فراهم شده 

اســت و کسی حق ندارد امنیت جامعه را به چالش بکشد و سطح انتخابات را تنزل 
دهد.عبدالرحیم افروغ ادامه داد: امروز نوجوان و جوان ، دانش آموز و دانشجو و همه 
اقشار باید در یک خط به دنبال نقش آفرینی و تاثیرگذاری و هم افزایی در مشارکت 
حماسی در انتخابات پیش روی باشند و دستگاههای آموزشی بخصوص اداره آموزش 
و پرورش و دانشگاهها با ایجاد تریبون های آزاد نقش مهمی در جریان سازی انتخابات 
خواهند داشــت. وی خاطر نشان ســاخت: اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
بوشهر آماده برگزاری نشست رسانه ای ویژه مسئولین ستادهای انتخاباتی می باشد 
تا بتوانند دیدگاهها و عقاید نامزد انتخاباتی خود را برای مردم تشریح نمایند.مسئول 
کمیته تبلیغات ســتاد برگزاری انتخابات استان یادآور شد: ما نسبت به شاخص های 
انتخاب اصلح بی تفاوت نیســتیم قطعاً حرف می زنیم و  دیدگاه ها و نظرات خود را 
بیان می کنیم و معتقد هستیم  دولتی که مورد تمجید ولی فقیه قرار گرفت دولت 
مطلوبی برای تحقق اهداف انقلاب اسلامی است. بنابراین بیان شاخص ها و کارکرد 
دولت شهید رئیسی را نباید نادیده گرفت و در همه عرصه ها از جمله حوزه فرهنگ 

و هنر به دنبال گفتمان سازی خدمات دولت  سیزدهم بوده و هستیم.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان از رشد ۱۰/59 درصدی مصرف شبکه 
برق خوزســتان به علت شــدت گرما خبر داد و از مردم درخواست کرد برای حفظ 

پایداری شبکه، در مدیریت مصرف برق صرفه جویی کنند.
علی اسدی بیان کرد: اوج مصرف روز جمعه شبکه برق خوزستان با 8 هزار و 85۱ 

مگاوات نسبت به 8 هزار و 3 مگاوات سال قبل، ۱۰/59  درصد رشد داشته است.
وی با بیان اینکه این میزان مصرف در روز تعطیل و بدون احتســاب بار مصرفی 
اداری بوده اســت، تصریح کرد: موج گرمای سنگین که برای چند روز در خوزستان 
مستقر شده و ادامه دار است و حتی از اهواز به عنوان گرم ترین شهر جهان نام برده 

شده، دلیل افزایش بیش از ۱۰ درصدی مصرف برق است.

وی با دعوت از مردم برای مدیریت مصرف و کمک به حفظ پایداری شبکه برق، 
تصریح کرد: پرباری شبکه به علت مصرف بالای بخش خانگی در استفاده از وسایل 
سرمایشــی و گرمای بالای 5۱ درجه در اکثر نقاط اســتان که برای تجهیزات پربار 

آسیب زا است، خطراتی هستند که سلامت شبکه را تهدید می کند.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزستان با بیان اینکه تعطیلی روز چهارنشبه 
هفته گذشــته و کاهش ساعت اداری شــنبه و یکشنبه هفته جاری به دلیل همین 
افزایش دما و کاهش مصرف برق بوده است، افزود: نیازمند همراهی مردم برای کاهش 
مصرف هستیم تا بارگیری از تجهیزاتی که برای چند روز متوالی در حالت پربار هستند 

کاهشی شود و خطر بروز حادثه به حداقل برسد.

به گفته اسدی مصرف کنندگان با کاهش مصرف علاوه بر حفظ پایداری شبکه برق 
و تضمین آسایش خود در این گرمای سوزان، می توانندبا توجه به سیاست های وزارت 
نیرو و توانیر در طراحی اپلیکشــن با انرژی با پیوســتن به پویش با انرژی و مدیریت 

بهینه مصرف خود از جوایز ارزنده آن بهرمند شوند.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزستان اضافه کرد: با تلاش همکاران شبکه 
برق انتقال و فوق توزیع برق منطقه ای در پایداری کامل بوده و در حال ارائه خدمت 

به مشترکین است.
شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت تامین و انتقال برق در 2 استان خوزستان 

و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

معاون معادن و فــرآوری مواد معدنی وزیر صنعت، معدن 
و تجارت گفت: دولت ســیزدهم ممنوعیت های جدی که در 
دولت قبل برای واردات ماشین آلات معدنی ایجاد شده بود را 
برداشت و اکنون معدن کاران می توانند با سهولت ماشین آلات 

معدنی را وارد کشور کنند.
رضا محتشــمی پور در حاشــیه بهره برداری از یک واحد 
صنعتی قطعه سازی خودرو در شهرک صنعتی چناران در گفت 
و گو با خبرنگار ایرنا افزود: در اواخر دولت قبل به اسم حمایت 
از تولید داخل، اتفاق نادرســتی افتاد و ممنوعیت های خیلی 
جدی برای واردات ماشــین آلات معدنی ایجاد شد، در حالی 

که ماشین آلات ابزار تولید هستند.
وی اظهــار کرد: مســاله مزبور تاثیر خیلی گســترده ای 
روی بخــش معدن گذاشــت، بــه طوری که باعــث افزایش 
شدید قیمت ماشــین آلات در داخل کشور شد، بررسی های 
 اولیــه دولت ســیزدهم نشــان مــی داد که قیمــت داخلی

 ماشــین آلات تا 7۰ درصد بیشتر از قیمت آن در کشورهای 
همسایه شده بود.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: دولت سیزدهم 
با اصلاح مقررات واردات ماشین آلات معدنی و رفع محدودیت 
واردات ماشین آلات با عمر کمتر از پنج سال، شرایط را تسهیل 
کرد به طــوری که معدن کاران می توانند به هر تعداد که نیاز 
دارند، این ماشین آلات را وارد کشور کنند و این موضوع ارتباطی 

با ظرفیت معدن و نوع محصولشان ندارد.
وی تصریح کــرد: اما واردات ماشــین آلات معدنی دارای 
عمر بالای پنج تا ۱۰ ســال باید متناسب با ظرفیت هر معدن 

انجام گیرد.
محتشمی پور ادامه داد: اصلاح مقررات واردات ماشین آلات و 
تسهیل این فرآیند، باعث شد که تعداد مجوزهای سالانه صادره 
در این زمینه از ۱83 مورد در ســال ۱399 به بیش از 2 هزار 
مورد در پایان ســال ۱۴۰2 برســد و این روال همچنان ادامه 
دارد، البته محدودیت های ارزی از سرعت واردات ماشین آلات 

معدنی تا حدی کاسته است.
وی بیان کرد: دو سال وقفه در واردات ماشین آلات معدنی 
)سالهای ۱399 و ۱۴۰۰( باعث کمبود آن در بازار شد، دولت 
ســیزدهم ضمن تامین نیاز عادی و معقــول معدن کاران به 
ماشــین آلات، این وقفه را نیز جبران کرد و شــرایط واردات 
ماشین آلات در سال به حالت عادی بازگشته، اما نیاز است این 
موضوع ســرعت گیرد که در صورت تامین ارز به میزان لازم، 
وقفه در واردات ماشین آلات به طور کامل جبران خواهد شد.

بهره برداری از واحد صنعتی تولید قطعات خودرو »پارســا 
یاران خراسان« با سرمایه گذاری 2 هزار و 7۰۰ میلیارد ریال 
و اشتغال زایی برای 2۰۰ نفر امروز به صورت ویدیو کنفرانس 
با حضور »محمد مخبر« سرپرست ریاست جمهوری در شهرک 

صنعتی چناران خراسان رضوی آغاز شد.
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در مراسم تجلیل از روابط عمومی های استان خوزستان که با حضور استاندار برگزار شد، از روابط عمومی شرکت برق منطقه ای خوزستان تقدیر به عمل آمد.
این مراسم در استانداری خوزستان با حضور علی اکبر حسینی محراب استاندار، معاونین و مدیران روابط عمومی دستگا ه های اجرایی و فرمانداری ها برگزار شد.

در این مراسم بر اساس ارزیابی های انجام شده از عملکرد روابط عمومی ها در سال ۱۴۰۲ و اقدامات صورت گرفته در زمینه جهاد تبیین و دستاوردهای دولت، از روابط عمومی شرکت برق 
منطقه ای خوزستان به عنوان یکی از روابط عمومی های برتر تقدیر به عمل آمد.سید حجت اله موسوی مدیر دفتر روابط عمومی شرکت برق منطقه ای خوزستان از علی اکبر حسینی محراب 

لوح تندیس مراسم را دریافت کرد.گفتنی است بنا بود این مراسم در روز روابط عمومی و ارتباطات برگزار شود که به علت حادثه سقوط بالگرد شهیدان خدمت، به این تاریخ موکول شد.
در این مراسم موسوی مدیر دفتر روابط شرکت برق منطقه ای خوزستان همچنین قاب عکس شهید حاج قاسم و شهید جمهور را به حسینی محراب استاندار خوزستان تقدیم کرد.

بر اساس این گزارش، روابط عمومی شرکت برق منطقه ای خوزستان پیش از این نیز در جشنواره های وزارت نیرو، شرکت توانیر و استان خوزستان چندین رتبه  برتر را کسب کرده است.

تقدیر استاندار خوزستان 
از روابط عمومی برق 
منطقه ای خوزستان

گرمای بالای ۵۰ درجه 
در ۸ شهر خوزستان 

و دمای بالای4۰ درجه 
در بیشتر استان های 

کشور استفاده 
از دستگاه های 

سرمایشی را بیشتر 
کرده و در این 

روزها مصرف برق 
به بالاترین حد خود 

رسیده است.

سارا ابراهیم نژاد |      تابستان داغ امسال با رکوردشکنی مصرف برق آغاز شده و آن طور که آمار ها نشان می دهد میزان مصرف برق در همه استان های کشور 
به غیر از مناطق آذربایجان، مازندران و خراسان نسبت به مشابه سال گذشته بیش از 4 هزار مگاوات افزایش داشته است.

6
ایران زمین  

رکوردزنی مصرف  برق در همه استان ها

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1403/04/04
شماره : 1661

 بر این اساس در اولین روز تابستان امسال مصرف برق کشور به عدد 
۶۵ هزار و ۷۷ مگاوات رسیده است. این میزان مصرف در حالی اتفاق افتاده 
که سال گذشته در همین بازه زمانی عدد مصرف ۶۰ هزار و ۲۰۳ مگاوات 
بوده که رشد بیش از چهارهزار مگاواتی مصرف امسال را رقم زده است.

»مصطفی رجبی مشــهدی«، معاون وزیر نیرو و مدیرعامل شــرکت 
تولیــد، انتقال و توزیع نیروی بــرق ایران)توانیر( از افزایش تقاضای ۱۲ 
درصدی برق در اولین روزهای تابســتان خبر داد و به »ایران« گفت: با 
توجه به فرا رســیدن گرمای زودرس که در بسیاری از شهر های کشور 
قبل از نیمه خرداد آغاز شده بود، رشد مصرف برق بسیار زودتر از آنچه 
تصور می شــد به خصوص در استان های خوزستان، بوشهر، هرمزگان و 
حتی برخی مناطق غربی مانند کرمانشاه آغاز شده است.مدیرعامل توانیر 
با اشــاره به اینکه بیشترین انرژی مصرفی روزانه هم ۱۰ درصد بیشتر از 
سال قبل بوده است و به میزان یک میلیارد و۵۵۱ میلیون کیلووات ساعت 
رسیده است، اظهارداشت: در حال حاضر اکثر استان ها به غیر از مناطق 
آذربایجان، مازندران و خراســان در مصرف برق رکورد زده اند.سخنگوی 
صنعت برق کشور با اشاره به رشد نامتعارف و بیش از ۱۰ درصدی مصرف 

برق در آخرین روزهای فصل بهار افزود: گرمای بالای ۵۰ درجه در ۸ شهر 
خوزســتان و دمای بالای۴۰ درجه در بیشتر استان های کشور استفاده 
از دســتگاه های سرمایشی را بیشتر کرده و در این روزها مصرف برق به 
بالاترین حد خود رسیده است. نصاب عجیب دیگر دمای بالای ۵۰ درجه 
شهر اهواز و چند شهر دیگر استان خوزستان بود که به موجب آن اهواز 
به عنوان گرم ترین شهر جهان اعلام شد.رجبی مشهدی با تأکید براینکه 
شبکه برق کشور پایداربوده و مشکلی در تأمین برق وجود ندارد، افزود: 
از مردم تقاضا دارم نسبت به مصرف برق توجه بیشتری داشته باشند تا 
امکان تأمین برق پایداربرای همه هموطنان فراهم شــود. البته ما نیز در 
قالب پویش با انرژی تلاش کرده ایم با ارائه جوایز ارزنده از همکاری افراد 
خوش مصرف تشــکر کنیم. وی همچنین بــه طرح پاداش صرفه جویی 
سال گذشته نیز اشاره کرد که کماکان امسال تابستان هم به قوت خود 
 باقی است و تمام هموطنان با راهکار های ساده ای همچون تنظیم دمای

 وسایل سرمایشی روی ۲۴ درجه و یا استفاده از دور کند کولر های آبی 
می توانند نسبت به کاهش مبلغ قبض برق خود و دریافت جوایز و پاداش 
صرفه جویی اقدام کنند.»کامران حدادی« سخنگوی شرکت توزیع نیروی 

  پیشرفت ۸۰ درصدی مجتمع فرهنگی هنری 
شهر دلوار در بوشهر 

معاون مهندسی و ســاخت راه و شهرسازی استان 
بوشهر از پیشــرفت ۸۰ درصدی عملیات در دست 

اجرای مجتمع فرهنگی-هنری دلوار خبر داد. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی از 
بوشهر، ســید امین عارف زاده معاون مهندسی و 
ساخت راه و شهرسازی استان بوشهر در بازدیدی 
که از مجتمع فرهنگی - هنری دلوار داشت، اظهار 
کرد: عملیات حال حاضر احداث این مجتمع دارای 

پیشرفت فیزیکی ۸۰ درصدی است.
عارف زاده افزود: احداث مجتمع فرهنگی - هنری 
دلــوار در زمینی بــه مســاحت ۴۵۰۰ مترمربع و 
با زیربنــای ۲۴۰۰ مترمربع در ۲ طبقــه بر روی 
طبقه همکف در حال اجراســت.وی بیــان کرد: 
این مجتمع با ســالن اجتماعاتی به مساحت ۶۰۰ 
مترمربع و با گنجایش ۴۵۰ نفر در دســت ساخت 
اســت.عارف زاده اظهار کرد: هم اکنون پیشرفت 
فیزیکی کل پروژه تــا مرحله بهره بــرداری از آن 
۴۵ درصد اســت.معاون مهندســی و ساخت راه و 
 شهرسازی استان بوشهر گفت: طی برنامه ریزی های

 صورت پذیرفتــه، امیدواریم امســال با تخصیص 
 مابقــی اعتبــارات موردنیــاز، در آینــده ای

 نزدیک، شــاهد بهره برداری از این پروژه در شهر 
بندر دلوار باشیم.

  رشد بهره وری وامدار صنعت نفت است
مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران اعلام کرد:رشد 
بهره وری در دولت سیزدهم مانند رشد اقتصادی که 
در این دولت ثبت شده، بیش از هر بخشی، وامدار 
صنعت نفت و تحقق اهداف سیاســت های اقتصاد 

مقاومتی است.
 به نقل از شــرکت ملی گاز ایران، مجید چگنی در 
نخستین نشست کمیسیون بهره وری این شرکت 
در ســال ۱۴۰۳ که با حضور رئیس ســازمان ملی 
بهره وری ایران و جمعی از مدیران ارشــد صنعت 
نفت در ساختمان ستاد شرکت ملی گاز ایران برگزار 
شد، گفت: یکی از شاخص های بسیار مهم در توسعه 
کشور، بحث بهره وری است که از روی آن، می توان 
به رشد و تحقق اهداف ملی سازمان دست یافت. این 
شاخص ها که بعضاً بسیار هم مهم هستند، پس از 
ساعت ها کار کارشناســی تصویب شدند و تکالیف 
قانونی ما را در برنامه های ســالانه به طور برجسته 

متذکر می شوند.

برق خوزستان هم از افزایش میزان مصرف برق به دنبال روند ادامه دار گرما در استان 
خبر داد و گفت: در روزهای اخیر و حتی قبل از شــروع تابســتان میزان مصرف برق 
استان برای دومین بار رکورد زده است.این مقام مسئول افزود: بر اساس اعلام سازمان 
هواشناسی از روزهای پایانی هفته گذشته روند گرما در استان رشد چشمگیری داشته 
و در حال حاضر در گرم ترین روزهای امسال قرار داریم به طوری که چند شهر استان 
خوزستان دماهای بالای ۵۰ درجه را پشت سر گذاشته اند و به این ترتیب با افزایش 
مصرف برق، حد نصاب میزان مصرف برق در حوزه توزیع برق خوزستان باز هم شکسته 
شد.  وی با تأکید بر اینکه شبکه برق استان خوزستان باوجود فشار زیاد گرما و افزایش 
مصرف، پایداراست، افزود: تمام کارکنان صنعت برق خوزستان برای تأمین برق مطمئن 
و پایدار، نگه داشتن شبکه های برق هم استانی های عزیز با تلاش بی وقفه در آماده باش 
کامل قرار دارند. سخنگوی شرکت توزیع نیروی برق خوزستان با اشاره به اینکه تنها 
با ۱۵ درصد صرفه جویی در مصرف برق، کمک بزرگی به تأمین برق پایدار برای هم 
اســتانی ها در این روزهای گرم خواهد شد افزود: برای تأمین برق پایدار هم اکنون به 
کمک جدی هم استانی ها نیازمندیم.  مردم می توانند بدون آن که رفاه خود را کاهش 
دهند، با اعمال روش های ســاده به مدیریت مصرف برق و گذر از این شــرایط کمک 
کنند و در ســاعات اوج مصرف )از ســاعت ۱۳ تا ۱۸ و ۲۰ تا ۲۳(، از وسایل برقی پر 

مصرف اجتناب کنند یا دمای کولرهای گازی خود را روی عدد ۲۴ تنظیم کنند.
»محمد کریمی«، مدیرعامل شــرکت توزیع بــرق هرمزگان هم با اعلام اینکه در 
روزهای اخیر رکورد مصرف برق سالانه در استان شکسته شده است، اظهار داشت: با 
توجه به افزایش و تداوم چشمگیر دما در روزهای اخیر پیک مصرف نسبت به سال های 
گذشته بسیار زودتر به اوج رسیده است. وی با اشاره به اینکه بار مصرفی برق امسال 
در اســتان نسبت به سال گذشته به طور میانگین ۸ درصد رشد داشته است، افزود: 
در روزهای گذشــته مصرف برق اســتان با عبور پیک از ۲۶۰۰ مگاوات شاخص های 
جدیدی در مصرف به ثبت رسانده است و نیاز است همه شهروندان برای کاهش مصرف 
همراهی داشته باشــند. وی با تأکید بر ضرورت مصرف صحیح افزود: این آمارها  آن 
هم در نخستین روزهای تابستان به نوعی هشدار به مشترکان پرمصرف بوده تا برای 
جلوگیری از خاموشــی ها، مصرف خود را تعدیل کنند.کریمی با بیان اینکه چاه های 
کشــاورزی ملزم به قطع پمپ های آب روزانه ۵ ساعت از ساعت ۱۱ الی ۱۶ هستند، 
افزود: مشترکان کشاورزی در بقیه ساعات از برق رایگان بهره مند می شوند.مدیرعامل 
شــرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان همچنین گفت: مشترکان صنعتی بالای 
۳۰ کیلوولت مصرف تا ۲ مگاولت ملزم به تعطیلی یک روز در هفته با کاهش بار ۹۰ 
درصد می باشــند.  وی ادامه داد: ۸۰ درصد برق مصرفی استان مربوط به مشترکین 
خانگی است که با گرم شدن هوا  و استفاده از وسایل سرمایشی مصرف برق را افزایش 
می دهند.»غلامرضا حشمتی« مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان بوشهر نیز در 
این خصوص گفت: مصرف برق در این استان، در هفته اخیر با افزایش ۱۰۰ مگاوات 
به مرز ۲ هزار مگاوات نزدیک شده و پیش بینی می شود با گرم تر شدن هوا، در هفته 
پیش رو به ۲۲۰۰ مگاوات برسد.  وی با تأکید بر اینکه ۸۰ درصد برق مصرفی استان 
مربوط به مشترکین خانگی است به گفت: با گرم شدن هوا استفاده از وسایل سرمایشی 
مصرف برق خانگی چندین برابر خواهد شــد از این رو نیاز به همکاری مشترکین در 
صرفه جویی برق برای کمک به تأمین برق پایدار هم استانی ها هستیم.مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق استان بوشهر تصریح کرد: وزارت نیرو با راه اندازی پویشی با نام »با 
انرژی« با هدف مشارکت مشترکین بخش خانگی و تجاری علاوه بر پاداش های سال 
گذشته که در قبوض آنان اعمال می شود، جوایز ویژه ای از جمله خودرو، لوازم برقی 
کم مصرف، اینترنت رایگان و میلیون ها جوایز دیگر تعیین کرده و به کســانی  که در 
این پویش شــرکت کنند تعلق می گیرد.حشمتی یادآور شد: کشاورزان استان بوشهر 
در برابر پنج ســاعت مدیریت مصرف در ساعات اوج بار از ساعت ۱۱ تا ۱۶ به میزان 

۱۹ ساعت دیگر شبانه روز از برق رایگان بهره مند می شوند.

زودتر با خبر شوید ...

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

www.mozayedemonaghese.com
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 پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: من هم با هواداران موافق هستم و به نظرم نقل و انتقالات استقلال دیر شروع شده است.
آتیلا حجازی پیشکسوت باشگاه استقلال امروز یکشنبه در خصوص آخرین وضعیت این تیم اظهار داشت: با فرشید سمیعی و جواد نکونام جلسه داشتیم و صحبت هایی شد. باشگاه دارد 

کارهای خود را برای فصل جدید پیش می برد و همانطور که قبلا گفتم اگر خبری باشد از رسانه رسمی باشگاه به اطلاع هواداران خواهد رسید.
وی در مورد وضعیت نیمکت استقلال بیان کرد: نکونام به کار خود ادامه می دهد. این هفته قرار است جلسه ای بین مالکین باشگاه برگزار شود تا وضعیت هیات مدیره باشگاه مشخص شود 

و در ادامه نقل و انتقالات و برنامه پیش فصل مورد بررسی قرار گیرد. هواداران حق دارند نگران باشند و امیدوارم این مسائل جزئی به سرعت برطرف شود.
پیشکسوت باشگاه استقلال در خصوص حواشی و گمانه زنی ها در مورد نقل و انتقالات این تیم گفت: من خواهش می کنم هر اخباری که باشگاه اعلام کرد آن را دنبال کنند و به حواشی 

و گمانه زنی ها توجه نکنند و خواهش می کنم هواداران همسو با باشگاه باشند هر چند من نیز با هواداران موافق هستم و به نظرم نقل و انتقالات استقلال دیر شروع شده است.

 نقل و انتقالات 
استقلال دیر شروع 
شده است

 از دوران حضور دراگان 
اسکوچیچ و برانکو 

ایوانکوویچ را در تیم 
ملی فاکتور بگیریم که 

توانستند ایران را به جام 
جهانی ۲۰۲۲ برسانند.

چراپرسپولیسسراغویچهانمیرود؟

ورزش 

مسعود مدیحی طامه     |    ۱۵ قهرمانی در لیگ برتر و جام حذفی ایران متعلق به ویچ ها بوده است. مربیان بی ادعا که نام دهان پر کنی هم ندارند و 
شاید همین مسأله باعث شده تا پرسپولیس سراغی از آنها نگیرد.

بهتر است مورایس  از سپاهان برود 
حضــور دوســاله مورایــس روی نیمکــت ســپاهان، حالا 
بــه معضل اصلــی این تیم تبدیل شــده اســت. ســپاهان با 
 وجــود اینکــه توانســت قهرمان جــام حذفی فوتبال شــود،

 اما اصلًا اوضاع خوبی ندارد و هر روز شایعات متفاوتی درباره این 
تیم منتشر می شود. 

هر چند از نظر مدیران سپاهان ممکن است مورایس ناکام و 
ناموفق در بیست و سومین دوره لیگ برتر نباشد، اما ظاهراً همه 
مجموعه ایــن تیم اصفهانی اینطور فکر نمی کنند و حالا کار به 

جاهای باریک کشیده شده است.
 طی چند روز اخیر خبرهایی درباره جدایی ستاره های سپاهان از این تیم منتشر شد و برخی ها معتقد بودند از تیم فصل 
گذشــته سپاهان کسی در بیســت و چهارمین دوره لیگ برتر در اصفهان حضور نخواهد داشت. هرچند همچنان این شایعات 

وجود دارد، اما حالا خبرهای جدیدی در راه است. 
آنطور که گفته می شــود، بیشــتر بازیکنان ســپاهان برای ماندن در این تیم فقط یک شرط دارند و آن هم تعویض نیمکت 

زردپوشان اصفهانی است. 
ظاهراً مخالفت بازیکنان ســپاهان برای ادامه کار با مورایس، به اکثر تیم ســرایت کرده و حالا ســرمربی خارجی ســپاهان 
نزدیک در خروجی این تیم اســت. به نظر می رســد با این وضعیت مســئولان ســپاهان هم برای برون رفت از این شــرایط 
به ســمت بازیکنان کشــیده خواهند شــد و راه خروج را به این مربی پرتغالی نشــان خواهند داد. این را هم باید اضافه کرد 
 کــه با انتشــار این خبــر، برخی تیم های لیگ برتری خواهان جذب مورایس هســتند که شــاید این هم عاملی بر تســریع 
خروج این سرمربی از سپاهان شود. در حال حاضر این تیم بزرگ بخاطر هزینه های که کرده توانسته است با ورد به مسابقات 

جام نخبگان کمی از سر مربی خود راضی باشد .

همان گونه که پیش بینی می شــد انتخاب سرمربی جدید 
پرســپولیس وارد پروسه ای طولانی شــده و شاید اعلام خبر 

رسمی در این مورد تا چند روز آینده هم طول بکشد.
در سه روز گذشته و بعد از رد شدن گزینه یان فنت شیپ که 
پرسپولیس به او نزدیک شده بود والتر ماتزاری گزینه سرخ ها 
بوده و حتی خبرنگاران ایتالیایی حضور او روی نیمکت قهرمان 

لیگ برتر ایران را قطعی دانستند.
با این حال جهت اخبار همان خبرنگاران ایتالیایی یک روز 
بعد از آن اخبــار قطعی پیرامون حضور ماتزاری روی نیمکت 

سرخ ها چرخید و حالا تبدیل به معمایی شده که جوابش در ابهام قرار دارد.
واقعیت اینکه پرســپولیس با ماتزاری توافق کرده بود اما برخی به دســتیاران مورد نظر او پالس های منفی فرستادند و 
همین باعث شــد ماتزاری برای قطعی کردن توافقش مردد شــود. دیروز بعد از پیگیری نماینده یکی از رسانه های ورزشی 
داخلی، مونیکا اسکوتزافاوا، مدیر رسانه ای سابق ناپولی، در پاسخ به این سؤال که»مذاکره پرسپولیس با سرمربی سرشناس 
ایتالیایی تا کجا پیش رفته و این مربی برای پذیرفتن یا رد پیشــنهاد پرســپولیس در چه موقعیتی قرار دارد و آیا شــروط 
خاصــی بــرای حضور در ایران و هدایت پرســپولیس مطرح کرده یا خیر« گفت: »تا جایی کــه من می دانم ماتزاری ایران 
نخواهد رفت چون متقاعد نشــده و هنوز پیشنهاد جامعی دریافت نکرده. تعداد زیادی تماس از طرف مدیران ارشد باشگاه 

دریافت کرده اما ترجیح داده امتناع کند.«
با این حال تلاش مدیران باشگاه پرسپولیس برای راضی کردن ماتزاری و ارائه تصاویری شفاف از کشورمان که او می تواند 
بدون مشکل و در بهترین شرایط ممکن کار کند، ادامه دارد و ممکن است این معما با راضی شدن مرد ایتالیایی منجر به 

انتخاب نهایی او برای نیمکت سرخ شود.

معمای نیمکت پرسپولیس

تیم ملی باز بدون بازی تدارکاتی 

سناریوی دیگر برای  تخریب آبی ها 

تیــم ملــی فوتبال ایران بعد از صعــود به مرحله ســوم مقدماتی جام جهانی 
2026، حــالا باید در مرحله ای جدید به تلاشــش برای رســیدن به جام جهانی 
ادامه بدهد. بر همین اســاس نیز حریفان ایران در مرحله بعدی قرار اســت بعد از 
قرعه کشــی که پنجشنبه آینده در مقر کنفدراسیون فوتبال آسیا در کشور مالزی 
 برگزار می شــود، مشــخص شــده تا به این ترتیب انتظارها برای مشخص شدن

 برنامه های شاگردان امیر قلعه نویی برای صعود به بزرگ ترین آوردگاه فوتبال جهان 
به پایان برسد.

 تیم ملی البته در سید یک این رقابت ها همراه با ژاپن و کره جنوبی کار چندان 
راحتــی هم برای تحقق این امر پیش رو ندارد. در هر صورت تیم های مدعی مانند 
استرالیا و عربستان با حضور در سیدهای دوم و سوم، از حالا می توانند یک تهدید 
جدی برای ایران در صورت همگروهی با ما باشند. حال اینکه قلعه نویی و کادرش 
برای آماده سازی تیم ملی به منظور حضور پرقدرت در مرحله بعدی رقابت ها، چه 
پلن و طرحی را تدارک دیده اند؛ این مهم قطعاً با برگزاری دیدارهای تدارکاتی حاصل 
نخواهد شــد. فیفا با افزایش تیم های حاضر در جام جهانی باعث تعدد رقابت های 
مقدماتی و فشــردگی این رقابت ها شــده و این امر درواقع دست کنفدراسیون ها 
و کشــورهای عضو برای برگــزاری رقابت های تدارکاتی به منظور آماده ســازی و 
هماهنگی های تاکتیکی را بسته و باعث شده است تا تیم ها بدون برگزاری دیدارهای 

دوســتانه و تدارکاتی به صورت مستقیم راهی مراحل انتخابی جام جهانی شوند. 
این در شرایطی است که تیم ملی ایران نیز از این قاعده مستثنی نبوده و شاگردان 
قلعه نویی هم تا پایان این رقابت ها یعنی تا فیفادی خرداد ســال آینده که تکلیف 
6تیم برتری که از آسیا مستقیماً راهی جام جهانی می شوند، فرصت برگزاری دیدار 

تدارکاتی نخواهد داشت! 
با این حال از مدت ها قبل به منظور برگزاری دیدارهای تدارکاتی در سال 2025 

اقدامات اولیه از ســوی سرمربی تیم ملی و فدراسیون فوتبال انجام شده است. در 
همین راستا بعد از 2 سفر قلعه نویی به کشورهای عربستان و ترکیه، هماهنگی های 
ابتدایی برای برگزاری بازی تدارکاتی با ســرمربیان این دو کشــور صورت گرفته 
هرچند ترک ها در نامه نگاری اخیرشان با فدراسیون کشورمان پاسخ منفی اولیه را 

به فدراسیون کشورمان ارائه کرده اند.
 از ســوی دیگر نیز کیومرث هاشمی وزیر ورزش و جوانان ایران طی سفر اخیر 
خود به کشــور چین و بعد از ملاقات با همتایانش در کشورهای بلاروس و روسیه 
پیشنهاد برگزاری دیدارهای تیم ملی فوتبال ایران با این کشورها در سال 2025 را 
ارائه کرده تا به این ترتیب برگزاری دیدار با این دو کشور از حالا محتمل تر از بازی 
با تیم هایی مانند عربســتان و ترکیه باشد. در همین خصوص یکی از نزدیکان تیم 
ملی نیز به ایران ورزشی گفت: برای فیفادی های سال 2025 قرار است فدراسیون ها 
بــا یکدیگر برنامه ریزی لازم را انجــام بدهند. در هر صورت برنامه های ما تا خرداد 
ســال آینده پر است و باید برای ســپتامبر 2025 )شهریور 1404( به بعد به این 

منظور برنامه ریزی کرد.
 پس هر دیداری که قطعی شــود برای سال 2025 خواهد بود این در شرایطی 
هست که این امر بستگی به توافق فدراسیون  ها و درخواست فنی سرمربی تیم ملی 

دارد که بازی های مدنظرش را انتخاب کند.

 بازخوانی اتفاقات روزهای اخیر در حوزه اســتقلال نشان می دهد جریان های پشت 
پرده که در جریان فصل بیســت و سوم راهی برای رسیدن به مقاصد غیرفوتبالی خود 
پیدا نکردند، حالا بازی خود را تغییر داده اند تا به این ترتیب شاید بتوانند خواسته های 
غیرمعقول خود را به مالکان جدی باشگاه و کادرفنی بویژه جواد نکونام تحمیل کنند، 
اتفاقی که تا به امروز رخ نداده و بعید به نظر می رســد از این به بعد هم در روند فعلی 
تغییری ایجاد شود. با این وجود لیدرهای شناخته شده و مسأله دار این جریان ها با سمپاشی 
علیه مالکان استقلال و جواد نکونام خط تخریب آنها را با پول پاشی در فضای مجازی و 
شبکه های اجتماعی با ابزارهای مختلف کلید زدند تا شاید تصمیم سازان باشگاه استقلال 
را مغلوب خود کنند، اما پرسشی که در برهه کنونی برای مخاطبان استقلال به وجود 

می آید این است که جریان مخرب به دنبال چه هدفی است؟
 بازخوانی رفتارهای این جریان اثبات می کند لیدرهای خارج نشین این جریان با فعالیت 

کادر مربیگری ایرانی )به جز یک نفر( در رأس هرم فنی استقلال بشدت مخالف است 
به همین دلیل از زمین و زمان ایراد می گیرند تا چوب لای چرخ مربی ایرانی غیرهمسو 
بگذارند تا به این ترتیب خواسته های خود را به کادرمدیریتی استقلال تحمیل کنند؛ اما 
اگر مربی آبی ها غیرایرانی باشد طیف مذکور با لطایف الحیل خود را به او نزدیک می کنند 
تا سیاست های خود را به صورت نامحسوس به کادرفنی دیکته کنند تا ضریب نفوذشان 
در تصمیم گیری های فنی را افزایش دهند و در چرخه تصمیم گیری نقش فعالی ایفا کنند. 
جواد نکونام همانند محمود فکری حاضر به باج دادن به این جریان نشد به همین علت 
سرشــاخه خارج نشین، شمشیر را برای او از رو بست تا نکونام در استقلال موفق نشود. 
تلاش ســی هفته ای این جریان به ثمر ننشســت و نکونام با 67 امتیاز در سال نخست 
مربیگری در استقلال عنوان نایب قهرمانی را به دست آورد، اما از دست دادن قهرمانی 
دســتاویزی برای جریان مافیایی مذکور شد تا حملات بی رحمانه به نکونام آغاز شود. 

همزمان با شدت گرفتن فاز تخریبی علیه نکونام، مالکان باشگاه استقلال نیز از حملات 
سنگین این گروه مخرب در امان نماندند چون هیچ یک از مدیران هلدینگ خلیج فارس 
و مقامات ارشد استقلال حاضر به باج دادن به این طیف نشدند به همین خاطر شدت 
پول پاشی آنها در این برهه افزایش یافت تا هشتگ های بودار و سیاه نمایی علیه استقلال 
شــدت گیرد. با انتشار تصویر نماینده هلدینگ خلیج فارس با مدیر آکادمی و سرمربی 
استقلال، تلاش چند ماهه جریان خارج نشین نقش برآب شد تا مشخص شود فضاسازی 
و پول پاشی جریان های مخرب همیشه جوابگو نیست. قطعاً اگر این روال در سایر سطوح 
مدیریتی ورزش و فوتبال ایران شکل گیرد، نه تنها جریان های منفعت طلب و سهم خواه 
به خواسته های نامشروع خود دست پیدا نمی کنند بلکه جلوی حیف و میل بیت المال 
گرفته می شود اما اگر مدیران هلدینگ خلیج فارس همانند برخی مدیران سابق استقلال 

اسیر بازی های منفعت طلبانه جریان های بیرون فوتبال می شدند.

 در تمام دهه های اخیر، انواع و اقســام مربیان خارجی وارد فوتبال ایران شــده اند. از شــبه جزیره بالکان بگیرید که شامل 
کشــورهایی نظیر صربســتان و کرواسی می شود تا برســید به برزیل، پرتغال و ایتالیا. میان تمام این مربیان اما ویچ ها توفیق 
بیشــتری بــه دســت آورده اند. اگر از دوران حضور دراگان اســکوچیچ و برانکو ایوانکوویچ را در تیــم ملی فاکتور بگیریم که 
 توانستند ایران را به جام جهانی 2022 برسانند، از نقطه نظر قهرمانی مربیان کروات، صرب و بوسنیایی توانسته اند 15 جام به

 دست بیاورند. 
قبل از فروپاشــی، تمام این مربیان عضوی از کشــور یوگسلاوی بودند اما بعدها در قامت کروات، بوسنیایی و صرب راهی 

فوتبال ایران شدند و اتفاقاتی مهم را رقم زدند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1403/04/04
شماره : 1661

  افزایش ســهمیه بازیکنان بزرگسال 
تیم های لیگ برتری

دستورالعمل حاکم بر قراردادهای باشگاه های 
لیگ برتر امروز به آن ها ابلاغ شد که براساس آن، 
باشگاه ها می توانند یک بازیکن بیشتر از فصل قبل 
در رده سنی بزرگسال در لیستشان داشته باشند.

دستورالعمل حاکم بر قراردادهای باشگاه های 
لیگ برتر برای اجرا در ســه فصل پیش رو که به 
تصویب هیات رئیسه فدراسیون فوتبال رسیده بود، 
امروز به باشگاه ها ابلاغ شد. یکی از موارد مهم این 
دستورالعمل، افزایش سهمیه بازیکنان بزرگسال از 

1۹ نفر به 20 بازیکن است.
در طول فصل گذشته باشگاه های لیگ برتری 
به خصوص نمایندگان ایــران در لیگ قهرمانان 
آسیا، بارها به سهمیه 1۹ نفر بزرگسال اعتراضاتی 
داشــتند اما با مخالفت فدراسیون فوتبال مواجه 
شــدند. با این حال فدراسیون فوتبال برای فصل 
04-140۳ از موضع خود کوتاه آمد و اجازه جذب 
یک بازیکن بیشتر در رده سنی بزرگسال را به تمام 

باشگاه ها داد. 

 رامین رضاییان در لیست خرید استقلال 
نیست

بازیکن سپاهان در لیست خرید استقلال برای 
فصل آینده قرار ندارد.

در روزهای گذشــته شایعاتی مبنی بر حضور 
رامین رضاییان در اســتقلال شنیده می شود اما 
کادر فنی آبی پوشان تمایلی به جذب این بازیکن 
ندارند و بازیکن سپاهان در لیست خرید استقلال 

برای فصل آینده قرار ندارد.
شنیده می شــود که اولویت هافبک سپاهان 
نیز حضور در کشورهای حوزه خلیج فارس است.

همچنین روز گذشته شایعاتی مبنی بر تمدید 
قرارداد شــبانه صالح حردانــی با آبی ها به گوش 
می رســید اما با پیگیری خبرنگار ایسنا مشخص 
شد حردانی مذاکراتی بر سر تمدید قرارداد داشته 

اما هنوز به توافق نهایی با این تیم نرسیده است.
صالح حردانی، ابوالفضل جلالی و روزبه چشمی 
۳ اولویت اصلی آبی ها برای تمدید قرارداد با این 

تیم هستند.

  برنامه سپاهان در پلی آف لیگ نخبگان 
اعلام شد

کنفدراســیون فوتبال آســیا با ارسال نامه ای 
زمان بندی بازی های پلی آف لیگ نخبگان آســیا 

را مشخص کرد.
 کنفدراسیون فوتبال آســیا با ارسال نامه ای 
زمان بندی بازی های پلی آف لیگ نخبگان آســیا 

را مشخص کرد.
بر همین اســاس تیم فوتبال ســپاهان باید 
سه شنبه 16 مرداد ماه در بازی نخست در ورزشگاه 
نقش  جهان از شباب الاهلی امارات پذیرایی کند.

ســپاهان در صــورت پیــروزی در بــازی 
نخســت، در بازی پلی آف نهایی روز سه شــنبه 
 2۳ مــرداد مــاه در قطر به مصاف تیــم الغرافه 
خواهد رفت و برنــده این دیدار به لیگ نخبگان 

آسیا راه پیدا می کند.

  ورود حسین نژاد به لیست استقلال
 در لیســت ورودی استقلال نام های متعددی 
به چشــم می خورد اما لازم اســت به این نکته 
یادآوری شــود که محمدجواد حسین نژاد نیز در 
فهرســت ورودی اســتقلال قرار دارد و چنانچه 
ســران این باشگاه بتوانند با حسین نژاد به توافق 
 نهایی برســند فصــل بعد این بازیکــن جوان و 
بــازی  اســتقلال  ترکیــب  در   مســتعد 

خواهد کرد.  
 مطالبه هواداران باشگاه استقلال از مدیران استقلال

 نیز همین است که به جای سرمایه گذاری روی 
بازیکنانی همچون رضاوند، نیک نفس یا مهدی پور 
ســراغ بازیکنانی بروند که از نظر فنی یک سر و 
گردن از این بازیکنان بالاتر باشند و درحد و اندازه 

نام استقلال بازی کنند.

  پیام احساسی دو مربی برزیلی
یکی دیگر از مربیان پرســپولیس و دستیار 
اوسمار ویرا با انتشار پیامی از جمع سرخ پوشان 
پایتخت جدا شــد .رافائل تولــدو مربی برزیلی 
که در نیم فصل گذشــته برای کمک به اوسمار 
ویــرا به تیم پرســپولیس پیوســته بــود در 
صفحه شخصی اش نوشــت: »خیلی ممنونم از 
پرســپولیس، این تیم بســیار بزرگ را با قلبی 
سرشار از استقبال خوب، خاطرات باورنکردنی، 
قهرمانی و احســاس شــدیدی کــه هرگز در 

زندگی ام تجربه نکرده بودم، ترک می کنم.
 بهتر از لحظه ای که آمده بودم می روم و آماده 
خلق داستانی جدید در مکانی جدید هستم. به 
همه کارکنان، هیأت مدیره، کارمندان، بازیکنان 
و هواداران احترام می گذارم و تشکر می کنم.« 
پیش از او جورسی آنیسیو مربی دروازه بان های 
برزیلی پرسپولیس در نیم فصل دوم لیگ بیست 
و سوم هم  در اقدامی مشابه در اینستاگرام خود 
نوشــته بود: »از پرســپولیس بابت این تجربه 

باورنکردنی تشکر می کنم. 
من به برزیل بازگشته ام و به دنبال فرصت های 

جدید هستم.«

از سال 1۳4۹ تا امروز، 12 مربی خارجی موفق به فتح لیگ برتر شده اند که ۹ تا از آنها متعلق 
به یوگسلاوی سابق بوده اند. زدراوکو رایکوف در سال های 1۳4۹ و 1۳5۳ با استقلال فاتح لیگ برتر 
شــد، استانکو پوکله پوویچ در ســال های 1۳74 و 1۳75 این عنوان را با پرسپولیس به دست آورد، 
ملادن فرانچیچ در فصل 1۳۸4-1۳۸۳ توانست فولاد را قهرمان لیگ برتر کند، زلاتکو کرانچار نیز در 
فصل 1۳۹1-1۳۹0 همین اتفاق را با سپاهان رقم زد و برانکو هم سه فصل متوالی) 1۳۹5-1۳۹6، 

1۳۹7-1۳۹6 و 1۳۹۸-1۳۹7 با پرسپولیس لیگ برتر را فتح کرد.
تنهــا ۳ مربــی خارجی دیگــر توانســتند قهرمان لیــگ برتر شــوند. آلن راجرز انگلیســی 
 )2 بــار( و اوســمار ویــرای برزیلــی )یک بــار(. جالــب اینکه هــر 2 مربی هم با پرســپولیس

 این عنوان را به دست آوردند. از 41 قهرمانی لیگ برتر، ۹ تا از آنها متعلق به ویچ ها بوده که آمار 
قابل توجهی محســوب می شود. صرف نظر از قهرمانی های راجرز و اوسمار، باقی عناوین را مربیان 

ایرانی کسب کرده اند.
اما برسیم به جام حذفی. در این بخش هم ویچ ها آمار درخشانی به نام خود ثبت کرده اند. لوکا 
بوناچیچ همراه با مس کرمان و سپاهان 2 بار جام حذفی را فتح کرد. یک بار فصل 1۳۸4-1۳۸5 
با ســپاهان و دیگری فصل 1۳۸6-1۳۸5 با مس کرمان. ولادیمیر جکیچ هم فصل 1۳56-1۳57 
توانست با استقلال فاتح جام حذفی شود. ابراهیم بیوگرادلیچ در فصل 1۳76-1۳75 همراه با برق 
شیراز این عنوان را به دست آورد و زلاتکو کرانچار هم سپاهان را در فصل 1۳۹2-1۳۹1 به قهرمانی 
در جام حذفی رساند. برانکو ایوانکوویچ هم فصل 1۳۹۸-1۳۹7 با پرسپولیس تمام رقبا را از پیش 

رو برداشت و قله جام حذفی را فتح کرد.
اینکه چرا ویچ ها در فوتبال ایران موفق می شوند دلایل متعددی دارد. در سال های اخیر مربیان 
تراز اولی از اســپانیا، پرتغال و حتی ایتالیا وارد فوتبال ایران شــده اند اما یا قرارداد خود را به اتمام 
نرسانده  و یا توفیقی به دست نیاورده اند. از پاکو خمس بگیرید و به ایگناسیو مارتینز برسید. ویچ ها 
به چند دلیل در فوتبال ایران موفق می شــوند. اول برای اینکه دنبال چالش ورزشــی هســتند و 
 می دانند که اگر نتیجه بگیرند می توانند به تیم های متمول حوزه خلیج فارس کوچ کنند و درآمد

 بیشتری به دست بیاورند.
دومین دلیل این است که ویچ ها با شرایط موجود در فوتبال ایران کنار می آیند اما سایر مربیان 
اروپایی به هیچ وجه اینگونه نیستند. بحث انطباق پذیری مهمترین مسأله ای است که در موفقیت 
ویچ ها در ایران نقش اساســی را ایفا می کند. برای این موضوع نمونه عینی هم وجود دارد. برانکو 
ایوانکوویچ با اینکه چند ماه حقوق عقب افتاده داشت، خم به ابرو نیاورد، در پرسپولیس ماند و این 

تیم را با دست خالی به فینال لیگ قهرمانان آسیا رساند. 
در نقطه مقابل آندره ا اســتراماچونی بعد از چند ماه حضور در استقلال، وقتی دید شرایط مالی 

مناسب نیست از ایران رفت و دیگر هم برنگشت.
کنار آمدن با شرایط موجود باعث شده تا اغلب ویچ ها در هر لیگی مربیگری کنند و درها را به 
روی خود نبندند. اگر بخواهیم نتایج آنها را با ســایر مربیان خارجی مقایســه کنیم، آمار و ارقامی 
عجیب به دســت می آید. درست اســت اغلب ویچ ها به لحاظ اسم و شهرت مربیان دهان پر کنی 
نیستند اما بســتگی دارد مدیران باشگاه های ایرانی دنبال بحث رسانه ای ماجرا باشند یا واقعیت و 
نتایــج؟ اگر دومی را در نظر بگیرند، قطعاً دنبال یک ویچ کاربلد می روند و در غیر اینصورت در پی 
نامی می گردند که مطرح باشد اما نتواند خود را با شرایط زندگی و فوتبال در ایران تطابق بدهد. به 
نظر می رسد پرسپولیس دنبال دومی است، در صورتی که می تواند نقشه راه را تغییر بدهد و دنبال 

نتیجه باشد تا یک اسم مشهور و دهان پر کن.
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دلار  58.820

یورو 64.380

پوند  75.550

درهم  16.220

لیر  1.810

سکه  تمام  40.150.000

سکه نیم  23.650.000

سکه ربع  15.750.000

سکه یک گرمی  6.900.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

ثبت نام سایپا آریا هیبریدی

در شرایطی خبر از توسعه و عرضه سایپا آریا هیبریدی رسیده 
که هنوز نسخه بنزینی این خودرو روانه بازار نشده است.

  می دانید که ســایپا اخیرا از برنامه های خود برای توســعه 
چندین محصول جدید مانند اطلس آپشنال و یا شاهین جوانان 
پرده برداشته است. حالا نیز مشخص شده که قرار است نسخه 
هیبریدی آریا توسط این خودروساز عرضه شود. به نظر می رسد 
سایپا با عرضه آریا هیبریدی قصد دارد ضمن جبران کمبودهای 
پلتفرم SP100 به رقابت با محصولات جدید و نسبتا گران قیمت 

ایران خودرو بپردازد و قرار اســت بزودی ثبت نام این خودرو را 
بصورت پیش فروش آغاز کند .

آریا هیبریدی احتمالا نخستین گام جدی این گروه خودروساز 
در راستای برقی سازی محصولات تولیدی خودش خواهد بود. 
آن طور که اطلاعات فعلی نشــان می دهند، به نظر می رسد این 
خودو از یک قوای محرکه هیبرید موازی از نوع پلاگین برخوردار 
است.با این وصف انتظار می رود آریا هیبریدی در کنار پیشرانه 
جدید و احتراقی M16K، از یک موتور برقی نیز برخوردار باشد. 

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: کریم حسن پور

سردبیر: جمشید بیرامی 
چاپ: جام جم

آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان ایثار ، انتهای کوچه مالک، پلاک 61
  : Avaayeeghtesad@gmail.com           021 49105666  :تلفن

گستره توزیع : سراسری     
 شرکت توزیع : نشر گستر 

Gmail

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1403/04/04
شماره : 1661

آغاز شمارش 
معکوس برای 
خاموشی 
مشعل ها
همزمان با جمع آوری 
گازهای همراه توسط 
وزارت نفت در دولت 
سیزدهم، شمارش معکوس 
برای پایان مشعل سوزی ها 
آغاز شده به گونه ای که 
ظرفیتی معادل 000/000/20 
مترمکعب برای جمع آوری 
روزانه کارهای همراه در 
طول دو سال گذشته ایجاد 
شده است.

  اینفوگرافیک

اوایل ســال جاری میلادی جیلی امگرند )Emgrand( مدل 
۲۰۲۵ فیس لیفت مجوز فروش را از نهاد نظارتی چینی مسئول 
دریافت کرد و بنا به جدیدترین اخبار خودرو، اخیراً هم جیلی با 
انتشار تصاویر رسمی این سدان، از آن رونمایی کرد. انتظار می رود 
این خودرو طی چند هفته آینده به صورت رسمی وارد بازار شود و 

حتی تصاویر و جزئیات بیشتری درباره آن منتشر شود.

 طراحی نمای بیرونی و ابعاد Emgrand فیس لیفت
امگرند جدید از لحاظ ابعاد تفاوتی با نسخه قبلی ندارد و طول، 
عــرض و ارتفاع آن به ترتیب ۴۶۳۸ میلی متر، ۱۸۲۰ میلی متر و 
۱۴۶۰ میلی متر اعلام شــده است. با این اندازه، محصول جیلی 
مثــل ام وی ام آریزو ۵ اســپرت و فونیکس آریزو ۶ جی تی در 

دسته سدان های فشرده یا کامپکت قرار می گیرد.

 نمای جلو جیلی امگرند 2025 فیس لیفت

از آنجــا که امگرند جدید نوعی فیس لیفت تلقی می شــود، 
تغییراتی اساســی در نمای بیرونی آن به چشم نمی خورد. صرفاً 
لوگو جیلی در مرکز جلوپنجره جای خود را به یک لوگو نقره ای 
جدید داده و در گوشــه های پایینی ســپر تریم کرومی به شکل 

حرف L به کار رفته است.

 نمای عقب جیلی امگرند 2025 فیس لیفت
این سدان چینی با رینگ های ۱۵، ۱۶ و ۱۷ اینچی با پنج الگو 
متفاوت عرضه می شــود. دوربین ها، رادارها و سانروف هم برخی 

دیگر از آپشن های آن هستند.
در مقطع کنونــی هیچ تصویر موثقی از کابین جیلی امگرند 
فیس لیفت موجود نیســت. نسخه کنونی این خودرو چینی در 
فضای داخلی از یک صفحه آمپر تمام دیجیتال ال سی دی ۱۲.۳ 
اینچی، یک نمایشگر مرکزی ۱۲.۳ اینچی برای سیستم مولتی 
مدیا با سیســتم عامل Geely Galaxy OS، فرمان دی کات تریم 

چرمی و تریم چرم و کرومی برخوردار است.

 نمای عقب جیلی امگرند
اطلاعات منتشــر شده حکایت از این دارند که جیلی امگرند 
 از یــک موتــور ۱.۵ لیتری ۴ ســیلندر تنفــس طبیعی با کد

 AFD-BHE15 بهره می برد. این پیشــرانه می تواند قدرتی برابر با 
۱۲۷ اسب بخار قدرت تولید کند.

Emgrand نمای جلو سدان 
هنوز قیمت جیلی امگرند مدل ۲۰۲۵ فیس لیفت مشــخص 
نیســت، ولی لازم به ذکر است که نسخه کنونی این سدان بین 
۶۹ هزار و ۹۰۰ یوان تا ۱۲۹ هزار و ۸۰۰ یوان )معادل ۹ هزار و 
۶۰۰ تــا ۱۷ هزار و ۹۰۰ دلار آمریکا( قیمت دارد. انتظار می رود 
نســخه جدید آن هم با قیمتی در همیــن محدوده با اختلافی 

جزئی روانه بازار شود.

عاطفه دهقانی  |     جیلی امگرند مدل 2025 فیس لیفت از راه رسید. نسخه جدید Emgrand با طراحی شیک و قیمت مقرون به صرفه می تواند توجه سدان دوست ها 
را جلب کند.

یکی از برجســته ترین بانک های پیش بینی کننده، جیلی امگرند ۲۰۲۵، فیس لیفت سدان پرطرفدار چینی
انتظار دارد قیمت نفت در اواخر ســال میلادی جاری، 
به کانال ۷۰ دلار و در ســال ۲۰۲۵، به کانال ۶۰ دلار 

نزول کند.
 بانک سیتی پیش بینی کرده است که قیمت نفت تا 
ســال ۲۰۲۵، تحت تاثیر رشد ذخایر نفت، به محدوده 
۶۰ دلار در هر بشکه نزول خواهد کرد که منعکس کننده 
دورنمای منفی با وجود تقاضای قوی و قیمت های بالاتر 

فعلی است.
نفت بخشــی از کاهش قیمتی که اوایل ژوئن پس از 
تصمیم تولیدکنندگان اوپک پلاس برای حذف تدریجی 
محدودیت عرضه اضافی از سه ماهه چهارم امسال، پیدا 

کرد را جبران کرده است.
نفت برنت در معاملات روز جمعه، بالای ۸۵ دلار در 
هر بشکه معامله شــد در حالی که نفت وست تگزاس 
اینترمدیت آمریکا، بالای ۸۲ دلار در هر بشــکه بود که 
نشانه محدودتر شدن عرضه در بازارهای فیزیکی است.

بازار، تقاضای تابســتانی قوی در ســه ماهه سوم را 
پیش بینی می کند اما از این واهمه دارد که رشد مصرف 
سه ماهه، در سه ماهه چهارم ضعیف شود و قیمت نفت 

را تحت فشار نزولی قرار دهد.
اریک لی، استراتژیســت انرژی جهانی سیتی، هفته 
گذشــته به یاهو فاینانس گفــت:  ذخایر جهانی زیادی 
در ســال آینده ایجاد خواهد شد. تصور می کنیم که در 
طول تابستان امسال، عرضه محدودتر می شود، بنابراین، 
قیمت ها به مدت اندکی طولانی تر، در پایین تا میانه کانال 
۸۰ دلار خواهند ماند. اما با نگاه به نیمه دوم سال ۲۰۲۵، 

می بینیم که بازار، مازاد عرضه بیشتری پیدا می کند.
سیتی انتظار دارد رشــد تقاضای جهانی برای نفت 
آهسته شود زیرا تقاضا برای نفت با نرخ ملایم تری نسبت 
به تولید ناخالص داخلی رشــد می کند و در واقع، پیش 

از پایان دهه جاری، به اوج خود می رسد.
بانک سیتی یکی از بدبینانه ترین دیدگاه های کوتاه 
مدت و بلندمدت نســبت به قیمت و تقاضا برای نفت را 
دارد. به عنوان مثال، گلدمن ســاکس هفته گذشته در 
گزارش اعلام کرد هنوز یک دهه با اوج تقاضا برای نفت 

فاصله داریم.
آژانس بین المللی انرژی اوایل ماه میلادی جاری اعلام 
کرد تقاضای جهانی برای نفت پیش از ســال ۲۰۳۰ به 
اوج خواهد رسید. این پیش بینی باعث انتقاد اوپک شد 
و هیثــم الغیص، دبیرکل آن اظهار کرد:  اوج تقاضا برای 
نفت در افق دیده نمی شود و پیش بینی آژانس بین المللی 
انرژی، یک اظهارنظر خطرناک به خصوص برای مصرف 
کنندگان است و تنها باعث نوسان انرژی در ابعاد کم سابقه 

خواهد شد.
تحلیلگران گلدمن ساکس به نوبه خود گفتند: هر چند 
برخی از پیش بینی کنندگان برجسته، پیش بینی کرده 
اند تقاضا برای نفت تا سال ۲۰۳۰ به اوج خود می رسد 
اما محققان ما انتظار دارند مصرف نفت تا پایان ســال 

۲۰۳۴، افزایش پیدا کند.
برای کوتاه مدت، گلدمن ساکس انتظار دارد قیمت 
هر بشکه نفت برنت در تابستان امسال، به ۸۶ دلار برسد 
که بازار را با کمبود قابل ملاحظه ای در ســه ماهه سوم 
روبرو می کند. این بانک سرمایه گذاری همچنین انتظار 
دارد قیمت نفت برنــت به دلیل تقاضای فیزیکی برای 
نفت که با کاهش قیمت تقویت می شود، در ۷۵ دلار در 

هر بشکه کف پیدا کند.
اکثــر بانک ها انتظار دارند قیمت نفت در تابســتان 
امسال، بالای ۸۰ دلار در هر بشکه باشد و در سه ماهه 
چهارم و ابتدای سال میلادی آینده، به محدود ۷۰ دلار 

نزول کند.
بانک جی پی مورگان انتظار دارد میانگین قیمت نفت 
در سال آینده، ۷۵ دلار در هر بشکه باشد و از ۸۰ تا ۹۰ 

دلار در تابستان امسال، عقب نشینی کند.
تحلیلگــران کالا، روندها در نرخ های بهره و رشــد 
 اقتصــاد جهانــی را رصــد می کننــد تا از آنهــا برای

 پیش بینی های خود اســتفاده کننــد و در عین حال، 
به دقت اقدامات بعــدی تولیدکنندگان اوپک پلاس را 

زیرنظر دارند.
بر اساس گزارش اویل پرایس، در حالی که این گروه 
تمایل خود برای حذف بخشی از محدودیت عرضه اضافی 
را اعلام کرده اســت، بعید است اجازه دهد قیمت نفت 
بــرای مدت طولانی در پایین کانال ۷۰ دلار بماند و به 
۶۰ دلار ســقوط کند زیرا هیچ کدام از تولیدکنندگان 
ایــن گروه نمی توانند بودجه خــود را در چنین قیمت 

پایینی متوازن کنند.

پیش بینی جدید از سقوط 
نفت به ۶۰ دلار

شــورای ارزیابی فناوری و تحقیق و توسعه به 
منظور بررسی نهایی و تعیین رتبه واحدهای تحقیق 
و توســعه و میزان عمق ساخت داخل محصولات 
کارخانجات کشور در سازمان پژوهش های علمی 

و صنعتی ایران تشکیل شد.
 طی جلسات مختلف شورای ارزیابی فناوری و 
تحقیق و توســعه در بهار سال جاری که با حضور 
مدیران و اعضای هیات علمی سازمان پژوهش های 
علمی و صنعتی ایران و مدیران و کارشناسان وزارت 
صنعت، معدن و تجارت برگزار شــد، رتبه بندی 
تعــدادی از واحدهای تحقیق و توســعه صنایع 
کشور در استان های تهران، البرز، آذربایجان شرقی، 
اصفهان، چهارمحال و بختیاری، خراسان رضوی، 
خوزستان، زنجان، سمنان، قزوین، گیلان، مازندران 

و مرکزی صورت گرفت.
فراینــد ارزیابی و رتبه بندی واحدهای تحقیق 
و توســعه کشور با همکاری وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و سازمان پژوهش های علمی و صنعتی 
ایران از ســال ۱۴۰۲ با هدف توســعه نوآوری و 
فناوری، توسعه ارتباط صنعت و دانشگاه، شناسایی 
واحدهای تحقیق و توســعه پیشــرفته و امکان 
استفاده این واحدها از امکانات و ظرفیت های ماده 
۱۱ و مــاده ۱۳ قانون جهش تولید دانش بنیان و 
همچنین توانمندسازی واحدهای تحقیق و توسعه 

نوپا و پایه در حال اجرا است.
همچنین در این شــورا میزان عمق ســاخت 
داخل محصولات تعدادی از شرکت ها مورد بررسی 

قرار گرفت.
با عنایت به جزء ۳ بند الف ماده ۴ قانون حداکثر 
استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت 
از کالای ایرانی )مصوب مجلس شــورای اسلامی 
ایــران به تاریــخ ۱۵/۰۲/۱۳۹۸( مبنی بر تعیین 
عمق ســاخت داخل محصولات داخلی، ارزیابی 
عمق ساخت داخل محصولات با همکاری سازمان 
پژوهش های علمی و صنعتی ایران و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در حال اجرا اســت. عمق ساخت 
داخل، معیاری مطلوب جهت حمایت از محصول 
داخلی و رفع موانع تولید ملی اســت که می تواند 
در عرصه داخلی و حتی در زمینه توسعه صادرات 
و بهبود نشــان ملی محصولات ایرانی تاثیرگذار 
باشد. بر اساس میزان عمق ساخت داخل محصول، 
شــرکت ها و واحدهای صنعتی از حمایت دولتی 
نظیر معافیت حقوق ورودی و تخصیص تسهیلات 
حمایتی )اولویت ارزی و تسهیلات ریالی( برخوردار 

خواهند شد.

پژوهش های بســیاری برای درمان ناشــنوایی 
مادرزادی انجام شده اند و برخی از آنها با نتایج مثبتی 
همراه بوده اند. این گزارش به بررســی جدیدترین 

نتایج پژوهش های ژن درمانی پرداخته است.
 تقریبا ۴۳۰ میلیون نفر با کم شنوایی ناتوان کننده 
زندگی می کنند و ۲۶ میلیون نفر به کم شــنوایی 
مادرزادی مبتلا هســتند. ۶۰ درصد این موارد به 

عوامل ژنتیکی نسبت داده می شوند.
به نقل از فوربس، با توجه به تعداد زیاد افراد مبتلا 
به این نوع کم شنوایی، موفقیتی که دو ماه پیش در 
درمان یک نوزاد با ژن درمانی گزارش شد، توجه را 
به این درمان امیدوارکننده برای ناشنوایی ارثی جلب 
کرد. این روش جدیــد برای افرادی امیدوارکننده 
است که نتایج مثبتی را از مداخلات سنتی دریافت 
نکرده اند. شواهد قانع کننده ای وجود دارند که نشان 
می دهند می توان شنوایی هر دو گوش را با موفقیت 

به کمک ژن درمانی احیا کرد.
ژن درمانی دو گوش مبتنی بر »ویروس مرتبط 
بــا آدنو«)AAV(، یک روش پیشــرفته برای درمان 
جهش های ژنتیکی اســت که به کاهش شنوایی 
منجر می شود. این درمان از یک ناقل ویروسی برای 
رساندن ژن سالم به طور مستقیم به سلول های مویی 
داخل حلزون گوش استفاده می کند. هدف از این 
درمان، تحریک تولید پروتئین های ضروری مانند 
»اتوفرلین«)Otoferlin( اســت کــه برای عملکرد 

طبیعی شنوایی ضروری به شمار می رود.
آزمایش هــای اولیه درمان در یک گوش، نتایج 
امیدوارکننده ای را نشــان دادند و انگیزه ای برای 
تمرکز کنونی بر درمان هر دو گوش شــدند. این 
روش به بهبود شنوایی هر دو گوش کمک می کند 
و درک کلی را درباره شــنوایی و تشخیص گفتار 

افزایش می دهد.

رتبه بندی تحقیق و توسعه 
واحدهای تولیدی کشور

نتایج امیدبخش ژن درمانی 
برای ناشنوایی مادرزادی

شــرکت ژاپنی اوبایاشی )Obayashi( قصد دارد تا ســال ۲۰۵۰ یک برنامه بلندپروازانه را برای 
ساخت آسانسور فضایی اجرا کند. کارهای اولیه از سال ۲۰۲۵ شروع خواهد شد. هر چند این کار 

با چالش های زیادی مواجه است که یکی از آن ها انتخاب مواد مناسب به منظور اتصال 
اجزاء به هم است.

شرکت اوبیاشی برای پروژه های بلندپروازانه ای مانند بلندترین برج تلویزیونی 
توکیو Skytree شناخته شده است. این پروژه جدید، با هدف انقلابی در سفر 

فضایی و حمل و نقل بار انجام خواهد شد.
آسانسور فضایی یک ساختار پیشنهادی است که زمین را به فضا پیوند 
می دهد و امکان دسترسی ارزان تر و سریع تر به مدار زمین و حتی فراتر از 
آن را فراهم می کند. این آسانسور از بالابرهای الکترومغناطیسی برای حمل 

بار اســتفاده خواهد کرد و هزینه های آن به طور قابل توجهی در مقایســه با 
موشک کمتر است.

 هزینه تخمین زده شــده برای حرکت کالاها از طریق آسانســور فضایی می تواند 
برای هر پوند ۵۷ دلار باشــد که این رقم بسیار ارزان تر از هزینه های فعلی موشک بوده که در 

حدود ۱۲۲۷ دلار است.
با این حال، یک چالش مهم یافتن یک ماده مناسب برای اتصال اجزاء است که نانولوله هایی کربنی 

یک گزینه بالقوه اما در حال حاضر غیر عملی برای این کار است. موانع بیشتری مانند آسیب پذیری 
و تهدیدات امنیتی است که نیاز به تحقیقات و مشارکت گسترده دارد.

به نقل از ستاد نانو، این پروژه به عنوان یک کار پیشگام و ابتکاری بوده که می تواند 
به نفع همه مردم جهان باشــد. شرکت اوبایاشی در سال ۲۰۱۲ اعلام کرد که با 
آسانسور فضایی خاص خود به ارتفاعات بلندتر نیز می رسد. این شرکت همچنین 
اعلام کرده است که تا سال ۲۰۲۵ ساخت پروژه ۱۰۰ میلیارد دلاری را آغاز 

می کند و می تواند از اوایل سال ۲۰۵۰ فعالیت خود را آغاز کند.
ایــن مفهوم برای اولین بار توســط دانشــمند روســی کنســتانتین 
تسیولکوفسکی در کتابی در سال ۱۸۹۵ به نام “رویاهای زمین و آسمان” 
مطرح شد که در آن او یک برج ۲۲،۰۰۰ مایل خیالی را توصیف کرد. یوری 
آرتسوتانوف بعداً این ایده را گسترش داد و کابل هایی را توصیف کرد که سطح 

زمین را به یک ماهواره متصل می کند.
تــا قبــل از ســال ۱۹۹۱، ماده مناســبی که بتواند تحمل شــرایط آسانســور 
فضایی را داشــته باشد، در دســترس نبود. اما با کشــف نانولوله های کربنی، گزینه ای جالب 
 پیش روی دانشــمندان قــرار گرفت. در طراحی آسانســور فضایی روی اســتفاده از نانولوله های

 کربنی حساب شده است.

شروع ساخت آسانسور فضایی احتمالا از سال ۲۰۲۵


	1661-01
	1661-02
	1661-03
	1661-04
	1661-05
	1661-06
	1661-07
	1661-08

